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�Tüccar, milletin emeği ve 

üretimini kõymetlendirmek için 

eline ve zekasõna emniyet 

edilen ve bu emniyete liyakat 

göstermesi gereken adamdõr.�

İ S T A n B U L  T İ C A R E T  O D A S I  Y A Y I n I istanbulticaretgazetesi.com

Eksik istihdama 
esnek çözüm 

Uzaktan ve esnek çalõşma modeli için 4 formül 
gündeme geldi. Çalõşma ve Sosyal Güvenlik 
Bakanlõğõ da konuyla ilgili mevzuat hazõrlõklarõnõ 
hõzlandõrdõ. Böylece yüzde 28�e ulaşan atõl 
işgücünün esnek ve uzaktan çalõşmayla 
azaltõlmasõ hedefleniyor. Barõş Cabacõ n 10�da

Çarşõ ve 
kartlarda  
ramazan 
bereketi  

Ramazan ayõ 
öncesinde gõda 
alõşverişlerinde ve 
market 
harcamalarõnda artõş 
gözleniyor. Şirketler 
de lojistik sorunlar  
ve taşõma zorluğu 
sebebiyle artõk koli 
yardõmlarõ yerine 
seçim özgürlüğü 
tanõyan çözümlere 
yöneldi. Değişen 
tüketici 
alõşkanlõklarõyla 
birlikte alõşveriş 
kartlarõnõn ve dijital 
çözümlerin kullanõmõ 
artõyor. Mesude 
Demirhan n 18

Çağõ yakalamanõn tek yolu  
sanayide teknolojiyi yenilemek 

l İstanbul Ticaret Odasõ Başkanõ 
Şekib Avdagiç, çağõ yakalamanõn, 
bir adõm önde olmanõn tek yolu 
olduğunu belirterek, �Bütün 
sanayi dallarõnõn teknolojilerini 
belli dönemlerde yenilememiz 
gerekiyor. Bunun için  
uygun şartta finansmana  
ihtiyaç var� dedi.  

l Avdagiç, �Bu kaynaklara erişim 
maliyeti, bilahare yapacağõnõz 
yatõrõmõn sağlayacağõ katma 
değerden daha yüksek olduğu 
için iş adamlarõ için bir cazibesi, 
rasyonalitesi yok. Yatõrõmõ tekrar 
cazip hale getirecek önlemler iş 
dünyasõnõn önünü açacaktõr�  
diye konuştu. n 7�de

Meslek liselerinde  
girişimci de yetişiyor 

Makinadan trikoya onlarca 
sektörden işletme sahipleri, �Mesleki ve 
Teknik Eğitimde Yeni Yaklaşõmlar: 
Eğitim Paydaşlarõ ve Sektör Temsilcileri 
İstanbul Buluşmasõ�nda bir araya geldi. 
Programda konuşan Milli Eğitim Bakan 
Yardõmcõsõ Muhammet Bilal Macit, 
�Meslek liselerinde sadece sanayi için 
teknik eleman yetişmiyor, buralardan 
mezun olan gençler girişimci olup 
kendi işletmelerini kuruyor� dedi. n 13 

Girişimciler BTM�yle  
uluslararasõ sahnede  

Bilgiyi Ticarileştirme Merkezi, 
girişimcileri küresel platformlara 
taşõyor. Ocak ayõnda Las Vegas�ta 
düzenlenen CES 2025 ile seneye 
başlangõç yapan BTM, potansiyeli 
yüksek girişimcileri 3-6 Mart�ta 
Barselona�daki Mobile World 
Congress�e, 4-6 Mart�ta da Paris�te 
düzenlenecek JEC World 2025�e 
götürecek. Bahar Dağaşan n 2�de 

Gõdada israfa
DUr De!
Türkiye�de her yõl 19 milyon ton gõda  
çöpe gidiyor ve 43.3 milyar dolarlõk  
milli kaynak yok oluyor. İstanbul Tica- 
ret Odasõ, bu kaybõ önlemek için  �Gõdada 
İsrafa Dur De� kampanyasõ başlattõ. 

n Kampanyanõn detaylarõnõ açõklayan İstanbul Ticaret 
Odasõ Başkanõ Şekib Avdagiç, �İsraf sadece 
tüketim sõrasõnda olmuyor, işin en başõndan 
itibaren başlõyor. Yani üretim, işleme, satõş 
aşamalarõnda da israf yaşanõyor. Paydaşlarõmõzla 
birlikte İstanbul�da gõda israfõnõ önlemek için 
projemize start verdik. Lafta kalmasõn, hepimiz 
icraata geçelim� dedi. Mesude Demirhan n 8

İSRAF ÜRETİMDEN BAŞLIYOR

Turistlerin 
vergiden muaf  
(tax free) alõşverişle-
rinin yüzde 80�i 
İstanbul�da 
yapõlõyor. Perakende 
sektörü, tax free 
işlemlerini dijital 
ortama taşõyan  
self validation 
sisteminin bu yõl 
içinde hayata 
geçmesiyle satõşlarõn 
yüzde 25 artacağõna 
dikkat çekiyor.  

�Tax free� dijitalleşirse 
alõşveriş yüzde 25 artar

ABD�de enflasyon-
daki düşüşün umulan 
hõzda olmamasõ, kõsa 
vadeli borçlanmanõn 
artmasõ endişesini de 
körüklüyor. Bu durum 
nedeniyle resesyon 
endişesi olmadõğõ  
sürece Fed�in faiz 
indirimlerini 
yavaşlatacağõ beklentisi arttõ. Öte yandan 
Avrupa�da da ECB�nin 6 Mart�taki kararõn- 
dan önce enflasyon verisi takip ediliyor. n 5

Dünyada faiz  
indirimlerinde  
yavaşlama sinyali

Milei 
hayal 
kõrõklõğõ  
yaşattõ

Arjantin Devlet Başkanõ Javier Milei�nin 
sosyal medyada desteklediği LIBRA adlõ 
meme coin, kõsa sürede 4.5 milyar dolar 
piyasa değerine ulaştõ. Ancak çok sürmeden 
yaşanan çöküş, kripto para yatõrõmcõlarõ 
arasõnda yeni tartõşmalara yol açtõ. n 5

Ukrayna�yla  
STA yeni 
dönemi 
açacak 

Türkiye-Ukrayna 
Serbest Ticaret 
Anlaşmasõ, ekim 
ayõnda Resmi 
Gazete�de 
yayõmlanan kararla 
onaylandõ. 
Uygulamanõn 
başlamasõ için bir de 
Kiev�in onayõ 
bekleniyor. İTO�yu 
ziyaret eden 
Ukrayna İstanbul 
Konsolosluğu 
Ekonomik İşler 
Yetkilisi, STA�nõn bu 
yõl içinde girmesiyle 
ikili ticarette yeni bir 
dönemin başlayaca- 
ğõnõ kaydetti. 
Barõş Cabacõ n 11

�Anadolu 
kozmetiği�  
akademide 
gelişecek 

Yapay zeka proteinden 

teşhis koyacak
Bilim insanlarõ, 
araştõrmalarõnda 
özel bir yapay 
zeka uygulama- 
sõyla ilerliyor. 

  
 

Alfabe birliği için  
önemli adõm 

Türk dünyasõnda ortak bir yazõ 
sistemine geçiş süreci, �Ortak Türk 
Alfabesi Çalõştayõ�nda ele alõndõ. Ortak 
Türk alfabesinin Türk dünyasõnõn 
tarihsel bağlarõnõ yeniden 
güçlendireceği, akademik ve kültürel 
işbirliklerine katkõ sağlayacağõ 
vurgulandõ. Ertan Eryõlmaz n 14

İşçinin iş sözleşmesi 
devredilebilir mi? 

Devreden ve devralan işverenlerin, 
özellikle işçinin iş sözleşmesinden doğan 
alacak, tazminat ve diğer haklarõndan 
sorumluluk ve yükümlülükleri nasõl 
belirlenecek? Yargõtay�õn emsal nitelik- 
teki kararõna göre, iş sözleşmesinin devri 
için işçinin yazõlõ rõzasõnõn alõnmasõ 
öncelikli koşul. İsa Karakaş n 6�da

Barõş Cabacõ n 12

Ömür Kõrbaşlõ n 16�da n 17
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BAHAR DAĞAŞAN 
 

B
İLGİYİ Ticarileştirme Merkezi 
(BTM), ofisten danõşmanlõğa, 
mentor desteğinden yatõrõmcõ 
eşleştirmesine kadar birçok 

hizmetin yanõ sõra fuarlarla da 
girişimcileri destekliyor. Merkez, ulusal 
ve uluslararasõ fuar katõlõmlarõyla 
girişimcilerin iş fikirlerini dünyaya 
duyurmalarõnõ sağlõyor.  

BTM�nin 2025 yõlõ fuar takviminde 
Consumer Electronics Show (CES), 
Hannover Messe, Mobile World 
Congress (MWC Barcelona) ve 
Connecting the World with Composites 
(JEC World) gibi dünyanõn en büyük 
fuarlarõ yer alõyor. 

LAS VEGAS ÇIKARMASI 

Bilgiyi Ticarileştirme Merkezi,  
7-10 Ocak�ta Las Vegas�ta düzenlenen 
CES 2025 ile seneye başlangõç yaptõ. 
BTM�nin Pixselect, MediTechLabs, 
Interrupt Engineering ve Tosso isimli 
girişimleriyle yer aldõğõ fuarda, Türk 
girişimleri uluslararasõ yatõrõmcõlar ve 
teknoloji liderlerinin ilgisini çekti. 
Yatõrõmcõlarla işbirliği 
fõrsatlarõ kuran 
girişimciler, sağlõk, 
perakende ticaret ve 
robotik sektörlerine 
yönelik geliştirdikleri 
ürünleri sergiledi.  

MOBİL 
TEKNOLOJİ 
MWC 2025�TE  

Barselona�da  
3-6 Mart�ta 
düzenlenecek Mobile 
World Congress (MWC) 
2025 Fuarõ�ndaki 
Türkiye milli 
pavilyonunda BTM de 
yer alacak. 90 binin 
üzerinde profesyonel 
ziyaretçi beklenen 
fuarda, katõlõmcõlar ticari işbirlikleri için 
yeni fõrsatlarõ değerlendirecek. 
MWC�deki BTM girişimleri ve ürünleri 
şöyle olacak:  

Turan: Türk devletlerine yönelik 
para transferi hizmetini tanõtacak.  

SporAra: Yapay zeka destekli spor 
pazaryerini sergileyecek. 

CatchPad: Geleneksel antrenmanlarõ 
teknolojiyle birleştiren akõllõ platformu 
tanõtacak.  

Findaso: Yurt dõşõnda B2B2C 
modelinde yapay zeka ile finansal 
çözümler sunacak.  

SÜRDÜRÜLEBİLİRLİK 
TEKNOLOJİLERİ 
BTM girişimleri, 4-6 Mart 2025 

tarihlerinde Paris�te düzenlenecek  
JEC World 2025�te olacak. BTM 
girişimlerinden Biofet ve Vind Turbines, 
kompozit malzemeler ve yenilikçi enerji 
üretimi alanlarõndaki yerli gelişmeleri 
dünyaya tanõtacak. Biofet, 
biyoteknolojik çözümler üzerine 
odaklanan bir girişim olarak, çevre 
dostu malzemeler geliştiriyor. Vind 
Turbines ise rüzgar enerjisi alanõnda 
yenilikçi türbin çözümleri sunarak, 
sürdürülebilir enerji üretimine katkõ 
sağlamayõ hedefliyor. Fuar, kompozit 
teknolojileri ve yenilikçi enerji 
çözümleri alanlarõnda büyük ilgi 
görmesi beklenen bir etkinlik olacak. 

HANNOVER MESSE 
YOLCULARI 

BTM uluslararasõ faaliyetlerine,  
31 Mart-4 Nisan 2025�te Almanya�nõn 
Hannover şehrinde düzenlenecek 
Hannover Messe Fuarõ ile devam 
edecek. Türkiye milli standõnda yer 

alacak olan BTM bünyesindeki 
girişimler; proje yönetimi, fintech, 
robotik endüstri, SaaS çözümleri  
gibi çeşitli alanlarda gelişmeleri 
sergileyecek. Fuara katõlacak girişimler 
arasõnda, iş akõşlarõnõ tek bir platform 
üzerinden yönetmeye imkan tanõyan 
DinamikCRM, yeni nesil teknolojiler 
pazaryeri olan Findaso, perakende ve 
makina sektörlerine donanõm ve yapay 
zekâ çözümleri sunan Tosso ve 
ekiplerin çevrimiçi olarak işlerini 
koordine etmelerini sağlayan  
PeerBie yer alacak.

Ofisten küresele sayõsõz imkan
BTM, UBI Global tarafõndan yapõlan 

endekste, 90 ülkedeki 800�ün 
üzerinde kuluçka merkezi arasõnda 
�dünyanõn en iyi üçüncü startup 
merkezi� olarak duyuruldu. 
Girişimciler için birçok imkan 
sağlayan BTM; ofis kullanõmõ, eğitim, 

seminerler, mentor desteği, stüdyo 
kullanõmõ, yatõrõmcõ eşleştirmeleri ve 
birebir danõşmanlõk gibi ücretsiz 
hizmetlerin yanõ sõra ulusal ve 
uluslararasõ fuar katõlõmlarõyla da 
girişimcilerin iş fikirlerini dünyaya 
duyurmalarõnõ sağlõyor.  

Bilgiyi Ticarileştirme Merkezi (BTM), yenilikçi iş  
fikirlerinin Türkiye�ye katma değer sağlamasõ için yürüttüğü 
faaliyetlere uluslararasõ arenada da devam ediyor. BTM,   
dünya çapõnda prestije sahip fuarlara katõlarak, Türk 
girişimlerini küresel platformlara taşõyor. 

Türk girişimleri BTM�yle 
uluslararasõ sahnede 
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İstanbul Ticaret Odasõ�nda (İTO) her gün 
yaklaşõk 250 yeni şirketin kaydõ 

gerçekleştiriliyor. 
Bu listelere İstanbul Ticaret Gazetesi 

okuyucularõ 
artõk kolayca ulaşacak. 

İTO�da son bir hafta içinde kurulan yeni 
şirketlerin listesine ulaşmak için QR kodu 

taramanõz ya da bilgisayarõnõzda   
https://www.ito.org.tr/documents/QR_CODE/1420subat.pdf 

esini ziyaret etmeniz yeterli.

 

Katılım bedeli                  :  1.000 Euro/m²

 

KATILIM BEDELİ

NEDEN SIAL INTERFOOD?

KATILIM BEDELİNE DAHİL HİZMETLER

300 MİLYONA YAKLAŞAN NÜFUSUYLA ENDONEZYA
TÜRK GIDA PROFESYONELLERİNİ BEKLİYOR!

Levent Çakır 

 0212 455 62 39

0539 455 52 66

levent.cakir@ito.org.tr 

Aylin Odabaş

0533 959 30 57 

aylin.odabas@ito.org.tr 

 

• Tüm gıda ve içecek ürünleri

• Gıda işleme ve ambalaj ekipmanları

• Etiketleme makinaları ekipmanları

SIAL INTERFOOD
2025
Cakarta - Endonezya
12 - 15 Kasım 2025

• Müslüman nüfusunda dünyanın en büyük ülkesi
• Toplam nüfusta dünyanın dördüncü büyük ülkesi
• Hane halkı yıllık gelirinin %50’sinden fazlasının gıda ve içecek harcamalarını kapsaması 
• Türkiye - Endonezya arasında yükselen ticaret hacmi
• Dünya gıda fuarlarının etkin organizatörlerinden SIAL tarafından düzenlenen SIAL Endonezya’da;
  ABD, BAE, Belçika, Filistin, Güney Kore, Malezya, Polonya, Tayvan başta olmak üzere 47 ülkeden
  895 katılımcı
• Cakarta dışında Endonezya’nın diğer şehirlerinden profesyonel ziyaretçiler
• Avustralya, Avusturya, Çin, Etiyopya, Güney Kore, Japonya, Malezya, Singapur, Tayvan, Vietnam başta
  olmak üzere 20 ülkeden 92.000 ziyaretçi
• İstanbul Ticaret Odası’nın SIAL Fuarları Türkiye milli iştirak organizasyonlarının yükselen başarı grafiği

• Stant dekorasyonu, temel aydınlatma 
• Ürünlerin nakliye, gümrükleme ve sigorta işlemleri
• Fuar kataloğu ve web sayfasında firma bilgilerinin yayınlanması
• Türkiye Milli İştiraki broşüründe firma bilgilerinin yer alması 
• Fuar süresince ofis,internet ve ikram hizmetleri
• Fuar giriş kartı
• T.C. Ticaret Bakanlığı’nın teşvik işlemleri hakkında bilgilendirme
• Devlet desteğine ilişkin ilgili Birlik tarafından talep edilen dosya bedelinin karşılanması

Geçici vergi döneminde   
enflasyon düzeltmesi yok  
Enflasyon düzeltmesi 

yapõlmayacak dönemlere ilişkin 
verilecek geçici gelir/kurumlar 
vergisi beyannamelerinin ekine 
bilanço da eklenmeyecek. 
Sürekli olarak işlenmiş altõn, 
gümüş alõm-satõmõ ve imaliyle 
uğraşan mükellefler ise 
enflasyon düzeltmesi yapmak 
zorunda olacak. 

Ticaret ile Hazine ve 
Maliye Bakanlõğõ, mevcut 
A.Ş. ve 2026�dan itibaren 
kuruluşu ticaret siciline tescil 
edilen şirketlere, işletmenin 
muhasebesiyle ilgili olmayan 
ticari defterlerini elektronik 
ortamda tutma zorunluluğu 
getirildiğini duyurdu. 

Resmi Gazete�de 
yayõmlanan işletmenin 
muhasebesiyle ilgili olmayan 
ticari defterlerin elektronik 
ortamda tutulmasõ hakkõnda 
tebliğe göre, 1 Ocak 2026 
tarihinden itibaren kuruluşu 
ticaret siciline tescil edilen 
şirketler ile A.Ş. ve limited 
şirketlerin sermayelerini yeni 

asgari tutarlara 
yükseltmelerine, kuruluşu ve 
esas sözleşme değişikliği 
izne tabi A.Ş.�lerin 
belirlenmesine ilişkin tebliğde 
sayõlan mevcut A.Ş.�ler, bu 
yükümlülük kapsamõnda 
bulunuyor. 
Şirketler, ihtiyari olarak  

bu tebliğ kapsamõndaki 
defterlerini elektronik 
ortamda tutabilecek. Bu 
durumda defterlerin tamamõ 
elektronik ortamda tutulacak. 
Elektronik ortamda tutulan 
defterler için açõlõş ve 
kapanõş onayõ aranmayacak. 

Uygulama, 1 Temmuz�da 
başlayacak.

M
üKELLEfLERİN bu yõla 
ilişkin hesap döneminin 
birinci, ikinci ve �ç�nc� 
geçici vergi dönemleri 

sonunda enflasyon d�zeltmesi 
yapmasõna gerek olmayacak. 

Hazine ve Maliye Bakanlõğõ Gelir 
İdaresi Başkanlõğõnca hazõrlanan  
582 sõra numaralõ vergi Usul Kanunu 
Genel Tebliği, Resmi Gazete�de 
yayõmlanarak y�r�rl�ğe girdi. 

Enflasyon d�zeltmesi yapõlmayacak 
dönemlere ilişkin verilecek  
geçici gelir/kurumlar vergisi 
beyannamelerinin ekine bilanço da 
eklenmeyecek. 

Öte yandan, s�rekli olarak işlenmiş 
altõn, g�m�ş alõm-satõmõ ve imaliyle 
uğraşan m�kelleflerin şartlara 
bakõlmaksõzõn (her geçici vergi 
dönemi sonu itibarõyla) enflasyon 
d�zeltmesi yapma zorunluluklarõ 
bulunuyor. Bu nedenle söz konusu 
m�kellefler 2025 hesap döneminin 
birinci, ikinci ve �ç�nc� geçici vergi 
dönemleri dahil enflasyon d�zeltmesi 
yapmaya devam edecek.

Ticari defterler  
elektronik ortamda tutulacak 

SEDDK, iç sistemleri  
yönetmeliğinde 
değişiklik

SİGORTAcıLıK ve Özel Emeklilik 
D�zenleme ve Denetleme Kurumu 
(SEDDK) tarafõndan iç sistemlere dair 
yönetmelikte değişikliğe gidildi. 

Buna göre, iç denetim birimi 
yöneticisinin en az 4 yõllõk �niversite 
mezunu olmasõ ve sigortacõlõk, özel 
emeklilik, finans ve denetim alanlarõnda 
en az 7 yõl deneyime sahip olmasõ 
zorunluluğunu içeren maddeye yeni 
ifade eklendi. 

Eklenen ifadeye göre, iç denetim 
biriminin denetimle görevlendirdiği 
personel, denetim görevini ifa edeceği 
birimde kan, kayõn veya denetime engel 
teşkil edecek yakõnlõğõ bulunmasõ 
durumunda iç denetim birimine bu 
durumu derhal bildirecek ve bildirimde 
bulunan personelin denetime ilişkin 
görevlendirmesi, iç denetim birimi 
tarafõndan iptal edilecek.

Bazõ polyester  
ürünlerine gözetim  

TİcARET Bakanlõğõnca hazõrlanan 
İthalatta Gözetim Uygulanmasõna İlişkin 
Tebliğde Değişiklik Yapõlmasõna Dair 
Tebliğ, Resmi Gazete�de yayõmlandõ.  

Buna göre, bazõ polyester �r�nlerin 
ithalatõnda gözetim uygulanacak. 
Kilogram başõna 3.5 dolar olarak 
belirlenen g�mr�k kõymetinin altõndaki 
diğerleri (polib�tilen tereftalat (PBT), 
polib�tilen adipat tereftalat (PBAT), 
polib�tilen s�ksinat (PBS), polib�tilen 
s�ksinat tereftalat (PBST) hariç) olarak 
kategorilendirilen �r�nlerin ithalatõnda 
gözetim uygulamasõ gerçekleştirilecek. 

Öte yandan, yayõmlanan bir diğer 
tebliğle elektrikli araçlarõn şarj 
istasyonlarõ için uygulanan ithalatta 
gözetim uygulanmasõ kapsamõnda  
bazõ tanõm değişiklikleri yapõldõ.

KAMU ihalelerinde düşük karbon 
emisyonuna sahip yeşil çimentolarõn 
kullanõmõnõn teşvik edilmesiyle yõllõk 1 
milyon ton karbon emisyonu azaltõlacak. 

Çevre, Şehircilik ve İklim Değişikliği 
Bakanlõğõ�ndan yapõlan açõklamaya göre, 
�2053 Net Sõfõr Emisyon� hedefi 
doğrultusunda kamu projelerinde çevre 
dostu yapõ malzemelerinin kullanõmõnõ 
teşvik etmek için bir düzenleme  
hayata geçirildi. 

Bu yõl yürürlüğe giren �Kamu İhale 
Sözleşmelerinde Düşük Karbon 
Emisyonuna Sahip Yeşil Çimento 
Kullanõmõnõn Yaygõnlaştõrõlmasõna İlişkin 
Tebliğ� ile konuya ilişkin esaslar 
belirlendi.  

Düzenlemeyle ihalelerde yüksek 
karbon emisyonuna sahip CEM I-
Portland çimentosu yerine çevresel 
etkileri, teknik üstünlükleri ve maliyet 
avantajlarõyla öne çõkan daha düşük 
klinker oranõna ve karbon emisyonuna 
sahip yeşil çimentolarõn kullanõmõ  
teşvik edilecek.

Düşük karbon  
emisyonuna teşvik  

Motorlu yolcu 
taşõma araçlarõna 
takip sistemi  

SANAYİ ve Teknoloji Bakanlõğõ 
tarafõndan hazõrlanan Araçlarõn İmal, 
Tadil ve Montajõ Hakkõnda 
Yönetmelikte Değişiklik Yapõlmasõna 
Dair Yönetmelik, yayõmlandõ.  

Yönetmeliğe göre, motorlu yolcu 
taşõma araçlarõnda GPS, GLONASS, 
BeiDou veya GALıLEO uydu 
sistemleriyle entegre çalõşan araç takip 
sistemleri bulunacak. Bu sistemler, 
aracõn gerçek zamanlõ konumunu 
belirleyerek kontrol merkezine veri 
aktarõmõ sağlayacak. Konum  
bilgilerinin iletilme periyodu en az  
10 saniye olacak ve kontrol merkezi 
tarafõndan uzaktan parametrik olarak 
değiştirilebilecek.  

Yeni d�zenleme kapsamõnda, 
motorlu araçlara belirlenen teknik 
özelliklerde kamera sistemleri ve 
gör�nt� kayõt cihazlarõ monte edilecek.

LPG bayilik 
lisansõnda indirimli 
teminat kalktõ   

SıvıLAŞTıRıLMıŞ petrol gazõ (LPG) 
dağõtõcõ veya LPG otogaz bayilik 
lisansõna sahip olanlara uygulanan 
indirimli teminat uygulamasõ kaldõrõldõ.  

Hazine ve Maliye Bakanlõğõ Gelir 
İdaresi Başkanlõğõnca hazõrlanan vergi 
Usul Kanunu Genel Tebliğinde 
Değişiklik Yapõlmasõna Dair Tebliğ, 
Resmi Gazete�de yayõmlandõ.  

Buna göre, yeni işe başlayan LPG 
dağõtõcõlarõ, 2025 yõlõ için 126 milyon lira 
teminat ödeyecek. 

LPG otogaz bayisi lisans sahipleri ilk 
defa işe başlõyorsa bu yõl için 6 milyon 
300 bin lira teminat verecek. 

Erzincan�da  
petrol aranacak    

ENERJİ ve Tabii Kaynaklar Bakanlõğõ 
Maden ve Petrol İşleri Genel 
M�d�rl�ğ� (MAPEG), Wali Petrol 
Limited Şirketi�ne Erzincan�da bulunan 
iki sahada petrol arama ruhsatõ verdi. 

MAPEG�in petrol hakkõna m�teallik 
kararõ, Resmi Gazete�de yayõmlandõ.  

Buna göre, Wali Petrol Limited 
Şirketi�ne, Erzurum il sõnõrlarõ içerisinde 
yer alan 14 bin 868 ve 14 bin 864 hektar 
y�z ölç�m�ne sahip sahalar için 5 yõl 
s�reyle petrol arama ruhsatõ verildi.



A
VRUPA�nõn toplam gaz talebi 2021-
2024 arasõnda yüzde 20 oranõnda 
azaldõ. 2024 genelinde talep yatay 
seyretmesine rağmen kasõm ve 

aralõk aylarõnda talepte görülen artõş dikkati 
çekti. Enerji Ekonomisi ve Finansal Analiz 
Enstitüsü�nün (IEEFA) Avrupa�nõn LNG 
piyasasõna ilişkin raporundan yaptõğõ 
derlemeye göre, yenilenebilir enerji 
yatõrõmlarõ, gaz talebindeki azalma ve  
boru hattõ gaz ithalatõndaki artõşõn  
bu düşüşte etkili olduğu ifade edildi. 

DEPOLAMA ETKİLİ OLDU  
Avrupa�da gaz depolama tedbirlerinin arz 

şoklarõnõ büyük ölçüde absorbe ettiği ve 
özellikle kõş aylarõnda arz güvenliğini 
artõrdõğõ kaydedilen raporda, AB gaz 
depolarõnõn doluluğunun geçen yõl sonunda 
yüzde 72.16 olduğu bildirildi. Aralõkta gaz 
talebindeki artõşa rağmen LNG ithalatõnõn 
2023�ün aynõ dönemine göre yüzde 3,  
2022�ye göre ise yüzde 17 daha düşük  
olduğu kaydedildi.  

YATIRIMLAR TALEBİN 
ÜZERİNDE  
Raporda, geçen yõl Avrupa�daki LNG 

yeniden gazlaştõrma kapasitesinin yalnõzca 
yüzde 6 oranõnda arttõğõ, ancak toplam 
kapasitenin 2021�den bu yana yüzde 29 
oranõnda büyüdüğü aktarõldõ.  

IEEFA raporuna göre, 2021-2030 arasõnda 
LNG ithalat kapasitesinin yüzde 60  
oranõnda artmasõ beklenirken, düşen talep 
nedeniyle bu altyapõnõn kullanõm oranõnõn 
2030�a kadar ortalama yüzde 30 seviyesine 
inebileceği öngörüldü. AB�nin LNG 
terminallerinin ortalama kullanõm  
oranõnõn 2023�te yüzde 58 iken, 2024�te  

yüzde 42�ye düştüğü ifade edildi.  

TALEP ZİRVEYİ GÖRDÜ MÜ? 
Geçen yõl Avrupa�nõn LNG ithalatõnõn 

yüzde 19 azalarak 135 milyar metreküp, 
AB�nin ise yüzde 16 azalõşla 112 milyar 
metreküp olduğu belirtilen raporda, LNG�nin 
Avrupa�nõn toplam gaz tüketimindeki 
payõnõn yüzde 30, AB�de ise yüzde 34 olduğu 
kaydedildi. Bu oranlarõn 2023�te sõrasõyla 
yüzde 37 ve yüzde 40 seviyesinde olduğu 
hatõrlatõldõ. Öte yandan, raporda Avrupa�nõn 
doğalgaz tüketiminin 2024�te son 11 yõlõn en 
düşük seviyesinde olduğu bilgisi paylaşõldõ. 

RUs GAZINDAN 
KOPAMADILAR  
Bununla birlikte, enerjide Rusya�dan 

bağõmsõz hale gelmek isteyen ve bu yönde 
açõklamalar yapõp politikalar belirleyen 
Avrupa�nõn, Rus gazõndan tamamen 
kopamadõğõ, aksine ülkeden ithal ettiği LNG 
miktarõnõn arttõğõ gözlendi. 

Raporda, AB üyesi ülkelerin geçen yõl 
LNG ithalatõnõn yarõsõna yakõnõnõ (50 milyar 
metreküp) ABD�den gerçekleştirdiği, 
Rusya�dan LNG ithalatõnõn da bir önceki yõla 
göre yüzde 18 yükseldiği kaydedildi. 

Rusya�dan yapõlan ithalatõn yüzde 81 
oranõnda artmasõyla Fransa, 2024�te 
İspanya�yõ geçerek Avrupa�nõn en büyük Rus 
LNG ithalatçõsõ haline geldi. 

IEEFA�ya göre, 2025�te Avrupa�nõn  
LNG ithalatõnõn yüzde 17 oranõnda artarak 
158 milyar metreküpe ulaşmasõ  
bekleniyor.
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Veriler, 18 Şubat 2025 itibarõyla düzenlenmis ̧tir.

PETROLUluslararasõ 
emtia piyasalarõ

İhracat düştü 
Kalay talebi için uygun koşullarõn 

oluşmasõ ve düşük kalay cevheri arzõ 
nedeniyle kalay fiyatlarõ, haftalõk yüzde 6.3 
artõş kaydetti ve 33 bin dolar sõnõrõna 
yaklaştõ. Uluslararasõ Kalay Birliği, en 
büyük kalay üreticisi Endonezya�da ihracat 
kotalarõnõn açõklanmasõnõn yeni yõl 
nedeniyle geciktiğini bildirdi. Daha  
önce de benzer zorluklar nedeniyle aralõk 
ayõnda ihracatõn yüzde 21.6 düşüşle 4 bin 
685 tona gerilediği duyuruldu. 

Düşen stoklar etkili   
Karadeniz ve ABD�nin buğday üretim 

bölgelerinde yoğun kõş şartlarõnõn ürüne zarar 
vereceği beklentileri, buğday fiyatlarõnõ son dört 
ayõn en yükseğine çõkardõ. ABD Tarõm Bakanlõğõ, 
2024-25 sezonu stoklarõn 4 milyon bushel 
düşüşle 794 milyon bushele, küresel buğday 
stoklarõnõn da 1.3 milyon ton düşüşle 257.6 
milyon tona düştüğünü açõkladõ. Artan taleple 
birlikte ABD�nin buğday ihracatõ, 6 Şubat 
itibariyle son dört haftanõn ortalamasõ yüzde 45 
artõşla 569 bin 600 ton olarak gerçekleşti. 

5 dolarõn üzerinde 
Mõsõr fiyatlarõ, yüzde 3.7 artõşla haftayõ 

5.03 dolardan kapattõ. Azalan küresel arz ve 
güçlü talep, artõşõn en önemli nedenleri. Son 
açõklanan WASDE raporunda, Arjantin�deki 
kuraklõğõn verimi düşüreceği ve Brezilya�da 
ekim faaliyetlerinin gecikmesinin küresel 
stoklarda 3 milyon ton azalmaya neden 
olacağõ belirtiliyor. Bir diğer önemli  
gelişme de ABD�de ethanol üretimindeki 
artõştan kaynaklõ mõsõr talebi ve yüksek  
yurt dõşõ talebi olarak dikkat çekiyor. 

Keskin ayrõşma 
ABD doğalgazõ yüzde 13.9 artõşla 4 dolarõn 

üzerine çõkarken, Avrupa doğalgazõ ise yüzde 12 
düşüşle 40 Euro�nun altõna geriledi. ABD�de 
soğuk havanõn doğalgaz talebini artõrmasõnõn 
yanõ sõra, doğalgaz ve petrol üretim kuyularõnda 
üretim düşüşüne yol açmasõ, yükselişin en 
önemli nedeni. Avrupa�da ise stok seviyelerinin 
yüzde 45 düzeyinde olmasõna rağmen fiyattaki 
düşüşün en önemli nedeninin, Trump�õn 
Ukrayna-Rusya savaşõnõn sona erdirilmesine 
yönelik yaptõğõ açõklamalar olduğu belirtiliyor.

Petrol (Brent, $/Varil) 76.1 -0.8 -6.8 

Doğalgaz (Henry Hub, $ /MMBtu) 4.01 13.9 149.1 

Doğalgaz (Dutch TFF, EURO/MWh)             49.6 -12.0 106.8 

Termal Kömür ($/Ton, FOB, Newcastle 

Avustralya, 6.000 KCal/kg) 100.8 -3.7 -12.3 

 

Altõn ($/Ons) 2.934 1.7 45.0 

Gümüş ($/Ons) 32.8 3.1 44.5 

Platin ($/Ons) 982 -0.9 8.7 

Bakõr ($/Ton) 9.401 1.8 10.9 

Alüminyum ($/Ton) 2.650 0.5 21.6 

İnşaat Çeliği (Çin, $/Ton) 446 1.1 -21.0 

Demir Cevheri ($/Ton, CFR, Tianjin-Çin, %63.5) 106.7 0.4 -16.5 

Kurşun ($/Ton) 1.951 0.1 -6.9 

Kalay ($/Ton) 32.801 6.3 24.7 

Çinko ($/Ton) 2.835 2.6 19.8 

Nikel ($/Ton) 15.124 -0.2 -12.0 

 

Buğday ($/Ton) 222 4.9 4.5 

Mõsõr ($/Bushel) 5.03 3.7 25.8 

Mõsõr ($/Ton) 198  

Pamuk ($/Lb) 0.67 -0.3 -28.5 

Kakao ($/Ton, Londra) 10.155 1.4 43.7 

Kahve ($/Lb) 4.23 1.9 121.5 

Şeker ($/lb) 0.20 3.1 -7.9 

Kereste ($/m3) 262 6.0 6.2 

Ayçiçek Yağõ (USD/Ton) 1.347 3.0 65.0 

Palmiye Yağõ ($/Ton) 1.057 -2.1 27.3 

Baltõk Kuru Yük Endeksi 841 5.0 -48.4 

Emtia Endeksi (CRB Index) 381 0.8 21.0 

Avrupa�nõn LNG ithalatõ  
3 yõlõn en düşük seviyesinde
Avrupa�nõn sõvõlaştõrõlmõş doğalgaz (LNG) ithalatõ, 2024�te yüzde 19 oranõnda azalarak  

135 milyar metreküpe geriledi. Böylece Avrupa�nõn LNG ithalatõ 2021�den bu yana en  
düşük seviyesine indi. Ayrõca kõtanõn gaz tüketimi de son 11 yõlõn en düşük seviyesinde. 

Küresel ekonomide  
2 Nisan tedirginliği 

ABD Başkanõ Donald 
Trump otomobil, yarõ iletken 
ve ilaç ithalatõna yüzde 25 
civarõnda gümrük vergisi 
uygulayacağõnõ ve bunu  
2 Nisan�da açõklayacağõnõ 
söyledi. 

Trump, Mar-a-Lago�da 
gazetecilere yaptõğõ 
açõklamada, otomobil 
tarifelerine ilişkin planõnõn 
sorulmasõ üzerine, 
�Muhtemelen bunu  
2 Nisan�da duyuracağõm 
ama yüzde 25 civarõnda 
olacak� dedi. İlaç ve yarõ 
iletken çiplere yönelik 
tarifelerle ilgili bir soruya da 
ABD Başkanõ, �Yüzde 25 ve 
daha yüksek olacak ve bir yõl 
boyunca çok önemli ölçüde 
artacak� yanõtõnõ verdi. 

ZAMAN 
TANIYORUZ  
ABD�ye gelerek fabrika 

kuran şirketlere tarife 
uygulanmayacağõna işaret 
eden Trump, onlara tarifeler 
devreye girmeden �gelmeleri 

için zaman� tanõmak 
istediğini söyledi. 

Otomobillere 
uygulanmasõ planlanan yeni 
vergilerin sektör üzerinde 
kapsamlõ etkileri olmasõ 
bekleniyor. Trump, 
önlemlerin belirli ülkeleri mi 
hedef alacağõnõ yoksa 
ABD�ye ithal edilen tüm 
araçlara mõ uygulanacağõnõ 
belirtmedi. 

Kanada ve Meksika ile 
imzalanan serbest ticaret 
anlaşmasõ kapsamõnda 
üretilen araçlarõn vergilerden 
muaf tutulup tutulmayacağõ 
da belli değil. Geçen yõl 
ABD�ye getirilen yaklaşõk  
8 milyon binek otomobil ve 
hafif kamyon, ABD araç 
satõşlarõnõn yaklaşõk yarõsõnõ 
oluşturdu. 

Volkswagen AG gibi 
Avrupalõ otomobil üreticileri 
ve Hyundai Motor Co. gibi 
Asyalõ şirketler bu 
uygulamadan en çok 
etkilenenler arasõnda  
yer alacak. 
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Dünyada faiz 
indirimlerinde 

yavaşlama sinyali 
ABD�de enflasyondaki 

düşüşün umulan hõzda 
olmamasõ, kõsa vadeli 
borçlanmanõn artmasõ endişesi 
nedeniyle Fed�in faiz 
indirimlerini yavaşlatacağõ 
beklentilerini artõrdõ.  
Fed Başkanõ Powell�in son 
açõklamalarõnõn yanõ sõra diğer 
eyaletlerin Fed yetkililerinin 
değerlendirmeleri de aynõ 
yönde sinyal verdi.  

G
EÇEN yõl peş peşe faiz indirimleri 
yapan ABD Merkez Bankasõ�nõn 
(Fed) bu yõl nasõl bir yol izleyeceği 
merakla bekleniyor. Fed Başkanõ 

Jerome Powell ise faiz indirimleri konusunda 
aceleci davranmalarõna gerek olmadõğõnõ 
söyledi. Bu açõklamadan sonra gözler Fed�in 
18-19 Mart tarihlerindeki toplantõsõna 
çevrildi. Dallas Fed Başkanõ Lorie Logan, 
önümüzdeki aylarda enflasyon verileri daha 
düşük gelse bile Fed�in buna yanõt olarak  
kõsa vadeli borçlanma maliyetlerini 
düşürmemesi gerektiği görüşünü tekrarladõ.  

UZUN VADEDE OLUR  
Philadelphia Fed Başkanõ Patrick Harker 

da para politikasõnõn iyi konumlandõrõldõğõnõ 
söyledi. Harker, geçen yõlki üç faiz 
indiriminden sonra politikanõn �kõsõtlayõcõ 
olmaya devam ettiğini� ve faiz oranlarõnõn 
uzun vadede düşmeye devam etmesini 
beklediğini söyledi. Bahamalar�daki bir 
toplantõda konuşan Harker, ekonomik 
büyüme ve üretimin dirençli kaldõğõnõ, işgücü 
piyasasõnõn dengede olduğunu belirterek, 
�Bunlar, politika faizini sabit tutmak için ye- 
terli nedenler. Belirli bir takvime bağlõ kalma- 
sam da enflasyonun aşağõ yönlü yolda devam 
edeceği ve politika faizinin uzun vadede 
düşebileceği konusunda iyimserim� dedi.  

Öte yandan, ABD Başkanõ Donald 
Trump�õn baş ekonomi danõşmanõ olan 
Beyaz Saray Ulusal Ekonomi Konseyi 
Direktörü Kevin Hassett, ABD ekonomisi 
hakkõnda görüş alõşverişinde bulunmak 
üzere Fed Başkanõ Jerome Powell ile 
düzenli olarak bir araya geleceğini 
açõkladõ. Trump, ilk döneminde Powell�õn 
sõkõ duruşunu eleştirmiş, faiz oranlarõnõn 
düşürülmesi çağrõsõnda bulunmuştu. 
Ekim ayõnda Bloomberg�e verdiği bir 
mülakatta Trump, ABD Başkanõ�nõn �faiz 
oranlarõnõn yükselmesi ya da düşmesi 
gerektiği konusunda yorum yapma� 
hakkõnõ savunurken, Powell�õn görev 
süresini tamamlamasõna izin vereceği 
sinyalini vermişti. ABD Hazine Bakanõ 
Scott Bessent, 6 Şubat�taki açõklamasõnda 
Powell ile yakõn zamanda çok yapõcõ bir 
görüşme yaptõklarõnõ söylemişti.  

AVRUPA 6 MART�TA   
Avrupa Merkez Bankasõ (ECB), ay başõnda 

25 baz puanlõk bir faiz indirimi kararõnõ 
açõklamõştõ. Bu indirim, merkez bankasõnõn 
geçen yõl haziran ayõnda para politikasõnõ 
gevşetmeye başlamasõndan bu yana 
gerçekleştirdiği beşinci faiz indirimi oldu. 
ECB�nin bir sonraki faiz kararõ için ise  
6 Mart tarihi bekleniyor. 

Jerome  
Powell

Kripto paralarda  
altcoin beklentisi 

ABD Başkanõ Trump�õn göreve başlamasõ 
sonrasõ kripto para piyasasõ dalgalõ bir seyir 
izliyor. En yüksek piyasa değerine sahip 
kripto para birimi Bitcoin, ocak ayõnda 109 
bin dolarõ aşarak fiyat rekoru kõrmasõnõn 
ardõndan düşüşe geçti. Bu süreçte Bitcoin 90 
bin dolarõn altõnõ gördü. Altcoin projelerinde 
de sert düşüşler piyasa ekranlarõna yansõdõ. 

GÖZLER ETF HABERLERİNDE  
Kimi altcoin projelerinde düşüş yüzde 

50�yi aştõ, kõsa vadede ise gözler ABD�den 
gelen ETF başvuru haberlerine çevrildi. 
Geçen yõl Bitcoin ve Ethereum ETF�lerinin 
ABD Menkul Kõymetler ve Borsa 
Komisyonunca (SEC) onaylanmasõnõn 
ardõndan diğer kripto para birimleri için de 
başvurular yapõlõyor. BlackRock ve  
VanEck gibi ABD merkezli büyük yatõrõm 
şirketlerinin de aralarõnda bulunduğu 
kuruluşlar, Solana, Ripple, Cardano, 
Litecoin, Dogecoin, Hedera gibi altcoin 
projeleri için ETF başvurusu yaptõ.  

ONAY İÇİN SIRADAKİLER   
Bahçeşehir Üniversitesi Ekonomi Bölümü 

Dr. Öğretim Üyesi Bora Erdamar, yeni 
başvuru durumlarõnõn, Bitcoin ve 
Ethereum�dan daha farklõ olduğunu söyledi. 

Bitcoin ve Ethereum�un sõrasõyla 1.9 
trilyon dolar ve 300 milyar dolar civarõnda 
piyasa değerine sahip olduğunu dile getiren 
Erdamar, ETF başvurusu yapõlan Ripple�õn 
150 milyar dolar, Solana�nõn 100 milyar dolar 
ve Litecoin�in 10 milyar dolar civarõnda 
piyasa değerine sahip olduklarõna dikkati 
çekti. Erdamar, ETF�lerin onaylanmasõ 
halinde bunun etkilerine dair, �Kripto para 
ekosisteminde fiyatlama açõsõndan etkisi, 
Bitcoin ve Ethereum�daki gibi olmayabilir. 
Bu projeler açõsõndan neticede kurumsal 
para girişi olacağõ için farklõ dinamikler 
sağlayabilir ve bu altcoinlerin diğer altcoin-
lerden ayrõşmasõna neden olabilir� dedi. 

2025 TAHMİNİ  
Bora Erdamar, altcoin projeleri 

başvurularõnõn onaylanma ihtimalleriyle 
ilgili de şunlarõ kaydetti: �Büyük şirketlerin 
Litecoin�e desteği olabileceğine yönelik 
haberler, Solana�da Trump ve eşi Melania 
adõna projelerin çõkarõlmasõ, Ripple�õn  
lobi gücü gibi etkenleri göz önüne 
aldõğõmõzda, 2025�in sonuna kadar bu 
üçünün ETF�sinin çõkma olasõlõğõnõn yüksek 
olduğunu düşünüyorum. Bu üç altcoinin 
diğerlerinden ETF başvurusu konusunda 
daha avantajlõ olduğuna inanõyorum.�

20 bankanõn 
altõn tahminleri 

Milei hayal 
kõrõklõğõ 
yaşattõ 

ARJANTİN Devlet 
Başkanõ Javier Milei�nin 
sosyal medyada 
desteklediği LIBRA adlõ 
meme coin, kõsa sürede 
4.5 milyar dolar piyasa 
değerine ulaştõ. Ancak 
Milei�nin paylaşõmõnõ 
silmesinin ardõndan hõzla 
çöküşe geçti. Bu olay, 
kripto para yatõrõmcõlarõ 
arasõnda büyük bir hayal 
kõrõklõğõna yol açtõ.  
LIBRA coin, piyasaya 
sürülmesinin ilk saatlerinde 
büyük popülerlik kazandõ. 
Yalnõzca bir saat içinde  
4.5 milyar dolar değerine 
ulaşan proje, yatõrõmcõlara 
büyük umut vermişti. 
Ancak bu hõzlõ yükselişin 
hemen ardõndan, �Coin�in 
değeri sert bir şekilde 
düştü. Saatler içinde  
200 milyon dolara kadar 
gerileyen piyasa değeri, 
birçok yatõrõmcõnõn büyük 
kayõplar yaşamasõna  
neden oldu. 

Arjantin Devlet Başkanõ 
Milei, muhalefetin tepkileri 
üzerine LIBRA coin�i 
destekleyen X hesabõndaki 
paylaşõmõnõ sildi ve 
projeyle ilgili detaylarõ 
bilmediğini belirterek, 
destek vermekten 
vazgeçtiğini açõkladõ.

 
 
   
 
 
 
 
 
 
 
 
 
   

 

 
 
 
ABD Başkanõ Donald Trump�õn ticaret savaşlarõnõ 

yeniden gündeme getirmesi, ülkedeki enflasyon 
projeksiyonundaki endişeler ve Ortadoğu�da artan 
jeopolitik gerilimler sonrasõ finans kuruluşlarõ altõn 
fiyat tahminlerini güncelledi. 

(3. Çeyrek)

UBS (Yõl içi)                          3.200          18 Şubat 2025 

Goldman Sachs                  3.073          17 Şubat 2025 

JPMorgan                            2.950          14 Şubat 2025 

Commerzbank                    2.650          14 Şubat 2025 

Intesa Sanpaolo                  2.700          11 Şubat 2025 

MPS Capital S.                    2.750           7 Şubat 2025 

Julius Baer                          2.950            7 Şubat 2025 

Citi                                       2.975            6 Şubat 2025 

ING                                       2.700            6 Şubat 2025 

Bank of America                3.000            6 Şubat 2025 

Standard Chartered           2.750            4 Şubat 2025 

MUFG                                  3.080           30 Ocak 2025 

Emirates NBD                     2.900           30 Ocak 2025 

ANZ                                      2.900           22 Ocak 2025 

Tradingeconomics.com     2.759           15 Ocak 2025 

Bloomberg Intelligence     2.643             9 Ocak 2025 

Market Risk Advisory         2.650          20 Aralõk 2024 

BNP Paribas                        2.725          13 Aralõk 2024

2025 sonu tahmini 
(USD/Ons)

Tahmin tarihiKurum 



B
İR tarafõn (işçi) bağõmlõ olarak  
iş görmeyi, diğer tarafõn 
(işveren) da ücret ödemeyi 
üstlenmesinden oluşan 

sözleşme, İş Kanunu�nda iş sözleşmesi 
olarak tarif ediliyor. İşçi ve işveren bir 
araya gelerek çalõşma mevzuatõnda yer 
alan emredici hükümlere uymak 
şartõyla hüsnüniyet kaideleri 
çerçevesinde diledikleri şekilde 
sözleşme yapma imkanõna sahip. 

Mezkur 4857 sayõlõ İş Kanunu sistematiği 
incelendiğinde, iş sözleşmesine ilişkin  
geniş ölçüde düzenleyici hükümlere yer 
verilmesine karşõn iş sözleşmesinin  
devrine ilişkin özel bir düzenlemenin 
bulunmadõğõ görülüyor. 

Yapay zeka ve dijitalleşmeye bağlõ olarak 
hõzlõ bir dönüşüm içerisinde olan yeni çalõşma 
ilişkilerinde, iş sözleşmesinin 
devri de gittikçe yaygõnlõk 
kazanõyor.  

Peki, iş sözleşmesinin devri 
mümkün mü? Mümkünse 
taraflarõn, özellikle işçinin iş 
sözleşmesinden doğan alacak, 
tazminat ve diğer haklarõndan 
devreden ve devralan 
işverenlerin sorumluluk ve 
yükümlülükleri nasõl 
belirlenecek? 

İşte bu yazõmõzda bu 
konularda emsal nitelikte olan 
güncel Yargõtay kararõ 
değerlendirildi.  

KARAR BİLGİLERİ 
Kararõ veren daire 

başkanlõğõ: Yargõtay 9. Hukuk 
Dairesi 

Karar bilgileri: 2024/7129, 
2024/12435 K. 

Yasal dayanağõ: 4857 sayõlõ İş 
Kanunu�nun 8, 22 ve 32. 
maddeleri ile 6098 sayõlõ Türk 
Borçlar Kanunu�nun �II. 
Sözleşmenin Devri� kenar 
başlõklõ 429. maddesinde; 
�Hizmet sözleşmesi, 
ancak işçinin yazõlõ 
rõzasõ alõnmak suretiyle 
sürekli olarak başka bir 
işverene devredilebilir. 
Devir işlemiyle 
devralan, bütün hak ve 
borçlarõ ile birlikte hizmet 
sözleşmesinin işveren tarafõ 
olur. Bu durumda, işçinin, 
hizmet süresine bağlõ haklarõ 
bakõmõndan devreden işveren yanõnda işe 
başladõğõ tarih esas alõnõr� yer alan hükümler, 
uygulamanõn yasal dayanağõnõ teşkil ediyor, 

KARARIN KONUSU  

Davacõ vekili özetle; müvekkilinin 
devralan davalõ şirkette yeni işe başlamõş 

işçi kategorisinde gösterilmesi nedeniyle 
sorun oluştuğunu, bu şekilde ücretinin 
düşürüldüğünü, sonrasõnda da düşürülen 
ücret baz alõnarak eksik artõşlar yapõldõğõnõ, 
müvekkilinin ücretinin ... tarihinde 
yürürlüğe giren toplu iş sözleşmesi ile değil, 
devir tarihi olan � tarihinde 
düşürüldüğünü, müvekkilinin rõzasõ 

olmadõğõ için bu 
düşürülmenin 
müvekkilini 
kesinlikle 
bağlamadõğõnõ 
belirterek, İlk 
Derece 
Mahkemesi 
kararõnõn 
kaldõrõlmasõ ve 
davanõn kabulüne 
karar verilmesi 
istemiyle istinaf 
yoluna başvurdu.  

Bölge Adliye 
Mahkemesi, İlk 
Derece 
Mahkemesi 
kararõnda usul ve 
kanuna aykõrõlõk 
bulunmadõğõ, 
davacõnõn 
sendikaya üye 
olduktan sonra 
temel ücretinde 
azalma olsa da 
ücret grubu haklar 
yönünden toplam 
yararlõlõk ilkesine 
göre toplu iş 

sözleşmesi hükümlerinin 
davacõ lehine olduğunun 
da bordrolardan 
anlaşõldõğõ gerekçesiyle 
davacõ vekilinin istinaf 

başvurusunun esastan 
reddine karar verdi.  

Bölge Adliye Mahkemesi 
kararõnõn davacõ vekili 

tarafõndan temyiz edilmesi üzerine 
dava Yargõtay�a intikal etti.  

DEVRALAN SORUMLU 

İnceleme konusu iş sözleşmesinin devrine 
ilişkin olarak Yargõtay kararõnda özetle; 
Borçlar Kanunu�nun, 4857 sayõlõ Kanun 
karşõsõnda genel kanun niteliğinde olduğu, 
bu kanunda düzenlenmeyen hususlarda 
niteliğine uygun düştüğü ölçüde genel  
kanun niteliğindeki 6098 sayõlõ Kanun�un 
uygulanmasõ gerektiği belirtildi. Bu 
muvacehede 4857 sayõlõ Kanun�da iş 
sözleşmesinin devrine ilişkin herhangi bir 
düzenlemeye yer verilmediğinden bu kanuna 
tâbi işçilerin iş sözleşmelerinin devrinde, 
genel kanun niteliğindeki 6098 sayõlõ 
Kanun�un 429. maddesi hükümlerinin  
esas alõnacağõ kaydedildi.  

Kararõn devamõnda, �6098 sayõlõ Kanun�un 
429. maddesinde iş sözleşmesinin devrinde, 
sözleşmenin işveren tarafõnõn değiştiği 
noktasõnda bir tereddüt yoktur. Ayrõca, iş 
sözleşmesinin devri için işçinin yazõlõ 
rõzasõnõn bulunmasõ şarttõr. İşçinin rõzasõ ile 
gerçekleşen iş sözleşmesinin devrinde tüm 
taraflarõn iradesi sözleşmenin devri yönünde 
birleşmekte; devreden taraf sözleşmenin 
tarafõ olmaktan çõkmakta, devralan ise 
sözleşmenin tarafõ hâline gelmektedir. 
Böylece devralan işveren, devraldõğõ işçinin 
sadece kõdeme bağlõ haklarõ açõsõndan değil, 
tüm haklarõ açõsõndan devreden işveren 
yanõnda geçen hizmet süresinden sorumlu 
olmakta iken devreden taraf, gerek devir 
öncesi dönem gerekse devir sonrasõ dönem 
yönünden sorumluluktan kurtulmaktadõr� 
ilke ve esaslarõna yer verildi. 

Yargõtay, devralan davalõ şirketin, 
devraldõğõ davacõnõn sadece kõdeme bağlõ 
haklarõ açõsõndan değil, tüm haklarõ açõsõndan 
devreden � şirketi yanõnda geçen hizmet 
süresinden sorumlu olduğuna, davacõnõn 
ücretinin brüt düşürülmesinin devir protokol 
hükümlerine ve dolayõsõyla 6098 sayõlõ 
Kanun�un 429. maddesine aykõrõ  
olduğuna hükmetti. 
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İş sözleşmesinin devri mümkün mü? Devreden 
ve devralan işverenlerin, özellikle işçinin iş 
sözleşmesinden doğan alacak, tazminat ve diğer 
haklarõndan sorumluluk ve yükümlülükleri  
nasõl belirlenecek? Yargõtay�õn emsal nitelikteki 
kararõna göre, iş sözleşmesinin devri için işçinin 
yazõlõ rõzasõnõn alõnmasõ öncelikli koşul. 

İnceleme konusu Yargõtay 
9. Hukuk Dairesi kararõnda; 
isabetli olarak iş sözleşmesinin 
devrine ilişkin İş Kanunu�nda 
hüküm bulunmamasõna 
binaen uygulamada yaşanan 
boşluğun 6098 sayõlõ 
Kanun�un 429. maddesi 
hükümleri ile telafi edileceğine 
hükmetti. Bu bağlamda geçerli 
bir iş sözleşmesinin devri için 
işçinin yazõlõ rõzasõnõn alõnmasõ 
öncelikli koşuldur. Bu koşul 
olmadan iş sözleşmesinin 
devri mümkün değil. 

İş sözleşmesinin devri ile 
birlikte devralan işveren, 
sadece işçiyi çalõştõracağõ 
dönem için değil, iş 
sözleşmesinin ilk akdedildiği 
tarihten itibaren kõdeme bağlõ 
haklarla birlikte sözleşmeden 
doğan bütün hak ve borçlarõ 
ile birlikte sorumlu olacağõnõ 
unutmamalõ. 

İsa  
KARAKAŞ

İşçinin yazõlõ 
rõzasõ şart

         �Þ DAVALARINDA
         �Þ DAVALARINDA  

YARGITAY YARGITAY   

KARARLARIKARARLARI

İşçinin iş sözleşmesi 
devredilebilir mi?

Sözleşme detaylõ  
tanzim edilmeli 
İş sözleşmesinin devrine ilişkin 

yapõlacak yazõlõ sözleşmenin 
içeriğinin son derece önemli 
olduğunun altõnõ çizmek 
gerekiyor. Keza devir 
sözleşmesinde işçinin iş 
sözleşmesi, yeni işe giren  
işçinin iş sözleşmesi gibi 
değerlendirilemez. Kanaatimizce 
süreğen bir sözleşme 
olduğundan devreden işveren 
dönemi dahil olmak üzere 
yaşanabilecek ihtilaflar da göz 
önünde bulundurularak etraflõca 
tanzim edilmesi hem işçi hem 
işverenin lehinedir. Aksi takdirde 
gereksiz yargõlama ve sonuçlarõ 
nedeniyle hem işçi hem işverenin 
maliyetlere katlanmasõ söz 

konusu 
olabilecek.



İSTANBUL Ticaret Odasõ (İTO) Başkanõ 
Şekib Avdagiç, çağõ yakalamanõn, bir 
adõm önde olmanõn tek yolu olduğunu 
belirterek, �Bütün sanayi dallarõnõn 

teknolojilerini belli dönemlerde yenilememiz 
gerekiyor. Bunun için uygun şartta 
finansmana ihtiyaç var. Şu anda böyle bir 
kaynağa ulaşmak mümkün değil. Bu 
kaynaklara erişim maliyeti, bilahare 
yapacağõnõz yatõrõmõn size sağlayacağõ katma 
değerden daha yüksek olduğu için iş 
adamlarõ için bir cazibesi, rasyonalitesi yok. 
Yatõrõmõ tekrar cazip hale getirecek önlemler 
iş dünyasõnõn önüne açacaktõr� dedi.  

İş dünyasõnõn gündemindeki konu 
başlõklarõna ilişkin değerlendirmelerde 
bulunan Avdagiç, Türkiye�de TL kaynağõn 
hâlâ çok pahalõ olduğunu belirterek, 
�Reeskont kredilerinin ve Eximbank 
kredilerinin maliyeti biraz daha avantajlõ ama 
hâlâ çok pahalõ. Yabancõ kaynaklõ, döviz 
kaynaklõ kredilerin kullandõrõlmasõyla ilgili 
kõsõtlamalar devam ediyor. Dolayõsõyla 
Türkiye�de ihracatçõnõn finansa ulaşmasõ hâlâ 
sõkõntõlõ bir konu� diye konuştu.  

İŞ DÜNYASININ 
BEKLENTİLERİ 
Avdagiç, iş dünyasõnõn 2025 beklentilerini 

şöyle değerlendirdi: �Enflasyonun Merkez 
Bankasõ�nõn koyduğu hedeflere uygun olarak 
belirlenen patikanõn içinde kalmasõyla ilgili 
beklentimiz var. Türkiye�nin kredibilitesiyle 
ilgili sağlanan iyileştirmelerin en azõndan 
aynõ kalmasõ, mümkünse daha iyi bir noktaya 
taşõnmasõ hedefimiz var. CDS�lerin 
azalmasõna bağlõ olarak hem özel sektörün 
hem de kamunun döviz bazlõ borçlanma 
maliyetinin düşürülmesiyle ilgili beklentimiz 
var. Buna bağlõ olarak son 1.5 senede yaşanan 
kur makasõnõn üretici ve ihracatçõ tarafõndan 
yönetilebilme noktasõna gelmesi için 
politikalarõn mutlaka gözden geçirilmesinin 
çok net beklentisi içerisindeyiz.� 

Avdagiç, ihracatçõnõn ve üreticilerin 
finansmana ulaşamamasõnõn bir açmazõ 
bulunduğunu kaydederek, mevcut kur 
politikasõ ile rekabetçiliğin gerilediğini, bu 

sebeple daha düşük kârlarla üretim ve ihracat 
yapõldõğõnõ söyledi. 

�ARA İSTASYON� OLMAYALIM 
Portföy yatõrõmlarõnõn önemli olduğunu 

ama greenfield yatõrõmlarõn, yani sõfõrdan 
yapõlan yatõrõmlarõn daha değerli olduğunu 
vurgulayan Avdagiç, şunlarõ kaydetti: 
�Yatõrõmõn Çin�den geleni için de Avrupa ve 
Amerika�dan geleni için de aynõ şeyi 
söylüyoruz. Burada önemli olan; yeni yatõrõm 
yapacak firmalarõn Türkiye�yi sadece bir �ara 
istasyon� olarak değil, gerçekten belli somut 
üretimlerini yaptõklarõ ve üretim kabiliyetle-
rini gerçek anlamda kullandõklarõ, Türkiye�de 
onlara hizmet verecek tedarik sanayinin 
kapsamlõ şekilde devreye alõnacağõ bir politi-
kanõn devreye girmesi. Ve bu yatõrõmlara 
teşvik verilirken Türkiye�de faaliyet gösteren 
firmalarõn bu süreçten zarar görmemesine 
özen göstermek doğru olacaktõr.� 
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Çağõ yakalamanõn tek yolu  
sanayide teknolojiyi yenilemek 

İstanbul Ticaret Odasõ 
Başkanõ Şekib Avdagiç, çağõ 
yakalamanõn, bir adõm önde 
olmanõn tek yolu olduğunu 
belirterek, �Bütün sanayi 
dallarõnõn teknolojilerini 
belli dönemlerde 
yenilememiz gerekiyor. 
Bunun için uygun şartta 
finansmana ihtiyaç var� dedi. 

�Çin, Avrupa ve 
Amerika�dan gelen yatõrõm 
için aynõ şeyi söylüyoruz� 
diyen Avdagiç, şöyle devam 
etti: �Burada önemli olan, 
Türkiye�yi sadece bir �ara 
istasyon� olarak değil, üretim 
kabiliyetlerini gerçek anlamda 
kullandõklarõ bir politikanõn 
devreye girmesi.�

Şekib Avdagiç, 
Türkiye�nin belli 
bölgelerinde, özellikle 
geleneksel iş kollarõnda 
çok yoğun çalõşan, çok 
yoğun istihdam 
bulunduğunu ve o 
istihdamõn korunmasõ 
gerektiğini belirtti. 
Avdagiç, �Türkiye�nin 
gelişmekte olan 
bölgelerindeki bir tekstil 
yatõrõmõnda çalõşan 2 bin-
3 bin kişi, o şehirdeki 
sosyal dengeyi, huzuru 
sağlayan en önemli 
unsurlarõn başõnda 

geliyor. Dolayõsõyla 
İstanbul�da belli bir 
ücretle çalõştõramadõğõnõz 
insanlara, orada  
o ücreti verdiğiniz zaman 
hem onlar bu ücretle 
çalõşmaya devam 
edebiliyorlar hem de  
o şehrin huzuruna, 
sosyal hayatõna olumlu 
katkõ sağlayabiliyorlar. 
İşletmeler süreçlerini 
devam ettirebiliyorlar. 
Buna biraz daha geniş 
bir spektrumda  
bakmak lazõm diye 
düşünüyorum� dedi.

Geleneksel iş kollarõndaki  
istihdam korunmalõ  

Şekib Avdagiç, 
Suriye�nin yeniden 
yapõlanma sürecine ilişkin 
olarak, �Türkiye�de Suriyeli 
misafirlerimizin önemli bir 
kõsmõ sõğõnmacõ olarak 
değerlendirildi, ucuz 
işgücü olarak görüldü. 
Halbuki gözden kaçan bir 
durum var. Suriye asõllõ 
insanlarõn Türkiye�de 
kurduğu firmalarõn Türkiye 
adõna üretim yaptõklarõnõ, 
dünyanõn dört bir yanõnda 
fuarlara katõldõğõnõ 
görüyoruz. Suriyeli iş 
insanlarõnõn kurduğu 
firmalar, sahip olduğu 
ticari bağlantõlar Suriye ile 
ilişkilerimizin 
geliştirilmesinde çok ciddi 
bir katma değer 
sağlayacaktõr. Onlarõn bir 

kõsmõ Türkiye�deki üretim 
araçlarõnõ, üretim 
kabiliyetlerini Suriye�ye 
taşõyacaklardõr. 
Ülkemizdeki Suriyeli 
müteşebbisler Suriye�de 
Türkiye�nin gücü ve 
güvenilir partnerleri 
olacaklardõr� değerlendir-
mesinde bulundu. 

Suriye�nin mevcut 
girişimci grubuyla çok hõzlõ 
bir şekilde ekonomisini 
toparlama kabiliyetine 
sahip olacağõnõ belirten 
Avdagiç, �Suriye�ye birkaç 
boyutlu bakmak gerek. 
Oraya hõzlõ bir geri dönüş 
ve buna bağlõ olarak 
tüketimde bir artõş olacak. 
Üretimle ilgili önemli 
atõlõmlar da yapõlacak. 
Türkiye, Lübnan, Irak ve 

diğer komşu ülkelerde 
yaşayan, hatta Avrupa�da 
1.5 milyona yakõn Suriye 
vatandaşõ var. Dolayõsõyla 
bunlarõn büyük bir katkõsõ 
olacak� dedi. 

Suriye�ye geçiş 
kapõlarõnõn iyileştirildiğini 
ve kapasitelerinin artõrõl-
dõğõnõ kaydeden Avdagiç, 
�Türkiye�de son 15 yõlda 
yaşamõş olan Suriyeli 
girişimcilerin yapacağõ 
yatõrõmlarla iki ülke ticaret 
hacminin artacağõnõ 
düşünüyorum. Bu 
yatõrõmlar sadece Suriye ile 
ticaretimizi artõrmakla 
kalmayacak, Suriye 
üzerinden komşu ülkelere 
de daha fazla mal 
satmamõza imkan 
verecektir� diye konuştu. 

Suriye�ye birkaç boyutlu bakmak gerek 

Bölgesel asgari ücret  
Asgari ücretin yõlõn ikinci yarõsõnda 

artõrõlõp artõrõlmayacağõna ve bölgesel 
asgari ücret tartõşmalarõna değinen 
Avdagiç, �Asgari ücrete ne sadece 1 Ocak 
2025 rakamõyla, ne de Türkiye�de sloganik 
düzeyde eşitlikçi, karşõlõğõ, temeli olmayan 
bir yaklaşõmla bakmak lazõm. Her iki 
konuyu da dikkatlice inceleyip, süreci 
daha yönetilebilir bir noktaya taşõmamõz 
lazõm� diye konuştu. 

Avdagiç, İTO olarak bölgesel asgari 
ücreti gündeme getirdiklerini hatõrlatarak, 
şöyle devam etti: �Anayasaya aykõrõdõr, 
insan haklarõna aykõrõdõr diye eleştiri 
getirenler oldu, şimdi onlarõ biz izliyoruz. 
Anayasaya, insan haklarõna, eşitliğe 
aykõrõysa, o zaman teşviklerde uygulanan 
farklõlõklar, 1�inci bölgeden 6�ncõ bölgeye 
kadar farklõlõklar aykõrõ olmuyor mu? Yani 
ben İstanbullu yatõrõmcõ olarak sõfõr teşvik 
alõyorum, İstanbul�da hiçbir sektörün 
teşviki yok. Ama teşvik alan bölgeler  
var. O zaman bu da İstanbullu yatõrõmcõya 
karşõ bir eşitsizlik değil mi?� 
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İSTANBUL Ticaret 
Odasõ, her yõl 
binlerce ton 
gõdanõn israf 

edilmesi konusunda 
farkõndalõğõ artõrmak 
ve gelecek nesillere 
daha yaşanabilir bir 
dünya bõrakmak amacõyla 
�Gõdada İsrafa Dur De� 
kampanyasõ başlattõ. 
Kampanyanõn detaylarõ, İTO 
Başkanõ Şekib Avdagiç ve 
paydaş kurum yöneticilerinin 
katõlõmõyla İstanbul Ticaret 
Odasõ�nõn Eminönü Merkez 
Binasõ�nda düzenlenen basõn 
toplantõsõyla açõklandõ.  

Proje çerçevesinde israfa karşõ 
bilinçlendirme eğitimleri 
verilecek. Eğitimler, �üreticiler, 
satõcõlar, hizmet sektörü ve 
okullar� olmak üzere 4 grubu 
kapsayacak. Öğrencilere, 
satõcõlara, üreticilere gõda 
israfõnõ önlemenin yöntemleri 
anlatõlacak. Projenin hedefi, bu  
4 grupta verilecek eğitimlerle 
İstanbul�da 100 bin ve dolaylõ 
olarak da 500 bin kişiye 
ulaşmak.  

5 TEMEL KONU  
Kampanya kapsamõnda 45�er 

dakikalõk 2 başlõkta toplam  
90 dakikalõk eğitimle 5 temel 
konuda kalõcõ bilgi verilecek. Bu 
çerçevede gõda israfõndaki 
durum, mevcut israfõn boyutu, 
en çok hangi ürünlerde ve 
sektörlerde israfõn görüldüğü, 
bu israfõn parasal karşõlõğõ ile 
önlenmesi halinde kazanõmlarla 
iletişim ve farkõndalõk boyutu 
anlatõlacak. Bu eğitimler, 
öğrencilerin yanõ sõra ilgili 
kurum ve kuruluşlarõn 
çalõşanlarõna da verilecek. 

BİLİNÇSİZ TÜKETİM 
İTO Başkanõ Şekib Avdagiç, 

Oda�nõn 830 bini aşkõn üyesiyle 
israfõ önleme bilincinin 
yaygõnlaşmasõnõ 
önemsediklerine işaret etti. 
Avdagiç, zaman yönetiminden 
bütün sektörlerdeki üretim ve 
ürünlere kadar her alanda israf 
karşõtõ bir bilincin yerleştirilmesi 

gerektiğini vurguladõ. Gõda 
israfõnõn iki sebebinin, bilinçsiz 
tüketim ve ihtiyaçtan fazlasõnõ 
tedarik etme olduğunu aktaran 
Avdagiç, şöyle konuştu: 
�Tüketme tutkusu, tükenecek 
korkusu, reklamlarõn tahriki ya 
da başka türlü nedenlerle alõnan 
ürünler, ihtiyaçtan fazla olduğu 
için tüketilemiyor. Bu fazlalõk, 
lokantada tabağõmõza aldõğõmõz 
yemek ya da kahvaltõlõk ise 
biraz sonra çöpe gidiyor. 
Marketten aldõğõmõz fazla gõda 
maddesi ise �son kullanõm 
tarihi� geçtiği için o da çöpe 
atõlõyor. Dolayõsõyla gõda daha 
tüketilmeden atõğa dönüşüyor.�  

2030�A KADAR  
YARI YARIYA  
Şekib Avdagiç, israfõn sadece 

tüketim 
aşamasõnda 
olmadõğõnõ, işin 
en başõndan 
itibaren 
başladõğõnõ, yani 
üretim, işleme, 
satõş 
aşamalarõnda da 
meydana 
geldiğini ifade 
etti. Tüm bu 
olumsuzluklarõ 
ortadan 
kaldõrmak için 
Birleşmiş 
Milletler�in 
2030 yõlõna 
kadar gõda kaybõnõ 
ve israfõnõ yarõ yarõya azaltma 
hedefini koyduğunu hatõrlatan 
Avdagiç, �ABD�den Almanya�ya 
tüm ülkeler, bu hedefe 
ulaşabilmek için kampanyalar 
yapõyor. Ülkemizde ise yõlda  
19 milyon ton gõda israf ediliyor. 
Bir başka deyişle her yõl 
yaklaşõk 43.3 milyar dolarõ  
çöpe atõyoruz. Bu rakamõ 
düşürürsek üretimde verimlilik 
artar, fiyatlar dengelenir, ülke 
ekonomisine büyük bir katkõ 
olur. Bundan dolayõ bizde de 
hem kamu hem de STK�lar 
tarafõndan israf karşõtõ  
önemli kampanyalar 
düzenleniyor� dedi.  

VEBALİ BÜYÜK  
Başkan Şekib Avdagiç, 

�İnsanlara bir şeyi 
hatõrlatmamõz gerekiyor: 
Parasõnõ ödeyerek sahip 
olduğunuz hiçbir şey, 
tamamõyla size ait değildir� 
diyerek şöyle konuştu: �Siz 
onun mülkiyetine sahip 
olabilirsiniz ama onu, 
hakkaniyet ve adalet 
duygusunu rencide edecek 
şekilde kullanamazsõnõz. Sizin 
�nasõl olsa benim malõm, 
istediğim gibi kullanõrõm� deme 
lüksünüz, bir insana yiyecek 
ulaşmamasõna yol açõyorsa, bir 
ülkenin milyar dolarlarõnõn 
heba olmasõna sebep oluyorsa, o 
zaman ortaya çõkan her �acõ�dan 
size de bize de pay düşer. Eğer 
biz gõda israf ettik diye, bu 

ülkede bir insan, 
bir kadõn, bir 
çocuk gõdaya 
ulaşamadan 
akşamladõysa, 
bu vebalden 
bize de pay 
düşer. Biz bu 
bilinçle hareket 
ettik ve 
paydaşlarõmõzla 
birlikte 
İstanbul�da gõda 
israfõnõ 
önlemeyi 
hedefleyen 
projemize start 
verdik. Bu 

projeyle yüz yüze 
eğitimler vereceğiz. Bir 
zamanlarõn o meşhur reklam 
sloganõnda olduğu gibi biz de 
�Gõdada eğitim şart� dedik. 
Projemiz, gerçek anlamda bir 
İstanbul Projesi oldu. Projemiz, 
ortak akõl ve ortak çaba ile 
inanõyorum ki, hedefine 
ulaşacak. Ancak israfõ önleme 
kampanyalarõnõn lafta kalmayõp 
icraata da geçmesi, hepimizin 
hep birlikte ve yürekten tek bir 
cümleyi söylemesine bağlõ.  
Ben hepimiz adõna o cümleyi 
söyleyerek sözlerimi 
tamamlõyorum: Gõdada  
İsrafa Dur De.�

 İstanbul Ticaret Odasõ (İTO), her 
yõl binlerce ton gõdanõn israfõ 
konusunda farkõndalõğõ artõrmak ve 
gelecek nesillere daha yaşanabilir bir 
dünya bõrakmak amacõyla �Gõdada 
İsrafa Dur De� kampanyasõnõ başlattõ. 

İTO Başkanõ Şekib Avdagiç, yõlda  
19 milyon ton gõdanõn israf edildiğini 
belirterek, �Her yõl yaklaşõk 43.3 milyar 
dolarõ çöpe atõyoruz. Parasõnõ  
ödeyerek sahip olduğunuz hiçbir şey, 
tamamõyla size ait değil� dedi. 

Gõdada israfa dur de 

Projenin paydaşlarõ  
İstanbul Ticaret Odasõ 

öncülüğündeki projeye; İstanbul İl 
Tarõm ve Orman Müdürlüğü, İstanbul 
İl Ticaret Müdürlüğü, İstanbul İl Milli 
Eğitim Müdürlüğü, İstanbul 
Büyükşehir Belediyesi, İstanbul 
Ticaret Borsasõ, İstanbul Ticaret 

Üniversitesi, Gõda Perakendecileri 
Derneği, İstanbul PERDER, Birleşmiş 
Markalar Derneği, Tüm Restoranlar 
ve Turizmciler Derneği, Turizm 
Restoran Yatõrõmcõlarõ ve Gastronomi 
İşletmeleri Derneği ve Türkiye Oteller 
Birliği paydaş olarak destek veriyor. 

İlk adõm farkõndalõk  
İstanbul İl Tarõm ve Orman Müdürü 

Suat Parõldar, geçen yõl bitkisel ürün 
üretiminin 140 milyon ton olduğunu 
söyledi. Parõldar, bitkisel üretimde 
yaşanan kaybõ şöyle özetledi:  
�20 milyon ton kaybõmõz var. Biz 
üretmek için gayret sarf ederken, 
bunun yüzde 15�ini etkin 

kullanamõyoruz. Belki teknolojiyle kaybõ 
düşürebiliriz. Ama israf, farkõndalõkla 
önlenebilir. Yüzde 15�lik israfõn yarõsõnõ 
bile kontrol altõna alabilirsek yerine 
hiçbir şey koyamadõğõmõz toprak, 
zaman, su ve enerjide de tasarruf 
ederiz. İsraftan korunmak için  
birinci adõm farkõndalõk.� 

Mesude 
DEMİRHAN

YÜZDE 60 ARTAR  
İstanbul Ticaret Borsasõ Meclis 

Üyesi Şerafettin Taştan: Gõda israfõnõ, 
sadece çöpe atõlan yemek olarak 
değerlendirmek çok hafif kalõr. Dünyamõz 
iklim ve su kriziyle karşõ karşõya. 2050�ye 
kadar gõda ihtiyacõnda yüzde 60�lõk  
artõş olacak.  

CARİ AÇIĞIN  
İKİ KATI  
Gõda Perakendecileri Derneği 

Başkanõ Alp Önder Özpamukçu: 
Türkiye�de gelişmiş ülkelere göre iki kat 
daha fazla gõda israf ediliyor. Heba olan 
44 milyar dolar, Türkiye�nin cari açõğõnõn 
iki katõna yakõn bir rakam.  

TEŞVİK EDİCİ 
ÖRNEKLER 
Birleşmiş Markalar Derneği Başkanõ 

Sinan Öncel: Öncelikle üretim doğru 
yapõlmalõ. Baştan arzõ ve talebi iyi 
değerlendirmek gerekiyor. Doğru fiyatõn 
oluşmasõyla beraber üretici de zarar 
görmez, ürün de çöpe gitmez. 

YAZIN İSRAF 
ARTIYOR 
İstanbul PERDER Başkanõ Faruk 

Güzeldere: Gõda israfõnõn yüzde 15�i 
marketlerden kaynaklanõyor. Nem ve 
sõcaklõk, mevsime göre ayarlamama ve 
İstanbul�da meyve sebzeyi seçerek alma, 
özellikle yaz aylarõnda israfõ ve fireyi artõrõyor. 

6 DOMATESTEN  
1�İ SOFRADA 
İTO Restoran ve Yiyecek İçecek 

Hizmetleri Meslek Komitesi Başkanõ 
N.Ö. Ebru Koralõ: Bu projenin paydaşõ 
olmaktan mutluyum. Tarlada yetişen 6 
domatesten sadece 1�i sofraya geliyor. 
Yalnõz üretim aşamasõnda değil, 
sonrasõnda da oluşan atõğõ doğru 
değerlendirmemiz ve ekonomiye 
dönüştürmemiz gerekiyor.  

SERPME DEĞİL 
SEÇME 
Tüm Restoranlar ve Turizmciler 

Derneği (TÜRES) Yönetim Kurulu Üyesi 
Bilal Ermiş: Restoranlar olarak gõda 

israfõnõ üç aşamada değerlendiriyoruz. 
Mutfakta, masada ve atõk durumuna 
gelmiş gõdalar. Mutfakta sürdürülebilir 
çözümler olmasõnõ istiyoruz. Masada israfõ 
önleme konusunda da serpme değil, 
seçme diye bir akõm başlattõk. 

SEKTÖRLER KAYBINI 
BELİRLEMELİ 
İBB Avrupa Yakasõ Hal Şube Müdürü 

İsrafil Aydõn: Sebze ve meyve ticareti 
kayõt altõna alõnõyor. Bu ürünler nihai 
tüketime kadar takip ediliyor. Gõdanõn arz 
ve güvenliği için güvenilir izleme yöntemi 
2012 yõlõndan beri devlet tarafõndan 
uygulanõyor. Tarladan sofraya gelene 
kadar ürünlerdeki kayõp kõsmõnda her 
sektör kendi kaybõnõ belirlemeli. 

KAMPANYANIN PAYDAÞLARI ANLATTI KAMPANYANIN PAYDAÞLARI ANLATTI 



MESUDE DEMİRHAN  
 

G
IDA sanayi; iklim krizi, dünya 
genelindeki yüksek faiz oranlarõ 
ve jeopolitik gerilimlere rağmen 
geçen yõl tarõmda yapay  

zeka ve basõnçlõ sulama tekniklerini 
yaygõnlaştõrarak hem ihracatõnõ hem de iş 
hacmini artõrdõ. 2024�te yaklaşõk 160 milyar 
dolarlõk pazar hacmine ulaşan gõda sanayi, 
25 milyar dolarlõk da ihracat yaptõ.   

Geniş ürün yelpazesi ve stratejik 
konumuyla ihracat potansiyelini koruyan 
gõda sanayi, bir yandan da yerelden 
globale markalaşma çalõşmalarõyla rekabet 
gücünü artõrdõ.  

1 MİLYON DEKARDA  
BASINÇLI SULAMA  
Gõda sanayinin bu gelişiminde toprağõ 

sulama şekillerindeki yeniliklerin hayata 
geçirilmesi etkili oldu. Tarõm İşletmeleri 

Genel Müdürlüğü (TİGEM) 
Yönetim Kurulu Başkanõ Dr. 
Hasan Gezginç, sulu tarõm 
alanlarõnõn tamamõnda 
modern basõnçlõ sulama 
sistemleri kullandõklarõnõ 
belirterek yaşanan değişimi, 
�Türkiye tarõmõnõn 
lokomotifi kuruluşumuza 
bağlõ olarak faaliyet 
gösteren 17 işletmede; 

2009�da sulanan arazi 109 bin dekar iken, 
2024 yõlõ sonu itibariyle 1.046.745 dekar 
alana çõktõ� sözleriyle özetledi. 

BUĞDAY VERİMİ  
İKİ KATINA ÇIKTI 
Gezginç, sulanan alanlarõn sulama 

sistemlerine göre dağõlõmõ hakkõnda şu 
bilgileri verdi: �Yağmurlama sulamayla 
424.413 dekar, damla sulamayla  
118.180 dekar, 1.324 center pivot sulama 
sistemiyle de  504.152 dekar alan 
sulanõyor. Center pivot sulama sistemleri, 
merkezi otomasyonla yönetiliyor.  
Sistemin anlõk konumu, basõncõ, enerji 
durumu, anlõk ve toplam debisi gibi 
veriler anõnda scada üzerinden  
takip edilerek kaydediliyor. Anlõk 

arõzalarõn sisteme düşmesiyle daha hõzlõ 
müdahale edilip, sulama aksamadan 
yürütülüyor. Basõnçlõ sulama sistemleri ise 
bitkinin ihtiyaç duyduğu miktarda  
suyun zamanõnda verilmesini sağlayarak 
verim artõşõna, sulama randõmanõnõn 
artõrõlmasõyla da su ve enerji tasarrufuna 
olanak tanõyor. Su ve enerji girdilerinin 
düşmesiyle birlikte üretim maliyetleri de 
düşüyor. Verim artõşõ, su ve enerji 
tasarrufu sonucunda ülke ekonomisine 
önemli ölçüde katkõ sunarak tarõmda 
süreklilik sağladõ. Kuru tarõm  
alanlarõnda ortalama 250 kg/dekar olan  
buğday verimi, 500 kg/dekarõn  
üzerine çõktõ.� 

YAPAY ZEKA DESTEĞİ   
Gezginç, son dönemde küresel õsõnma 

sonucu artan kuraklõktan dolayõ sulama 
sistemlerinin daha efektif bir şekilde 
kullanõlmasõna yönelik dünyada Ar-Ge 
çalõşmalarõnõn arttõğõnõ belirterek, şunlarõ 
kaydetti: �Kuruluşumuzda da dünyadaki 
gelişen teknolojilere paralel olarak 
bitkinin; sulama, ilaçlama, gübreleme vb. 
gelişimi için ihtiyaç duyulan 
parametrelerin sensörler vasõtasõyla 
önceden tespit edilerek müdahale 
edilebilmesi; enerji verimliliği, su 
tasarrufu ve birim alandan alõnan ürün 
miktarõ artõşõnõn sağlanmasõ amacõyla 
teknoloji firmalarõyla görüşmeler 
yapõlõyor. Toprak nem sensörü ile toprak 
nemi, sõcaklõk, pH ve elektriksel iletkenlik 
verilerinin toplanmasõ, sulama 
sistemlerinin topraktaki nem miktarõna 
göre yapay zeka tarafõndan 
yönetilmesi amacõyla Ar-Ge 
çalõşmalarõ devam ediyor.  
Ar-Ge çalõşmasõ sonuçlarõnõn 
değerlendirilmesiyle yapay 
zeka destekli sulamanõn 
yapõlmasõ planlanõyor.� 

İHTİYACA  
GÖRE SU 
İstanbul Hububat 

Bakliyat Yağlõ Tohumlar 
ve Mamulleri 
İhracatçõlarõ Birliği 

(İHBİR) Başkanõ Kazõm Taycõ ise İç 
Anadolu�da Konya Ovasõ�nda, yeraltõ 
sularõnõn ciddi bir şekilde azaldõğõnõ 
gözlemlediklerini söyledi. Bu saatten 
sonra her damla suyun dikkatli 
kullanõlmasõ gerektiğini belirten 
Taycõ, vahşi sulamanõn hem zaman 
hem çok su tüketen hem de 
tarladaki verimliliği olumsuz 
etkileyen bir sulama şekli olduğunu 
vurguladõ. Taycõ, şöyle devam etti: 
�Bu sebeple damlama ile yağmurlama 
usulü sulamanõn yapay zekayla birlikte 
toprağõn ve ekilen bitkinin ihtiyacõna 
göre en verimli sulama olacağõnõ 
düşünüyoruz. Aynõ zamanda bölgesel su 
kaynaklarõ ve toprağõn özellikleri de 
gözetilerek ekim yapõlmasõ çok faydalõ 
olur. Bazõ bitkilerimiz var ki, suyun yeterli 
olmadõğõ yerlerde ama çok su tüketiyor. 
Bu bitkiler daha sulak yerlere 
kaydõrõlmalõ. Bunun için 
hazõrlanan teşvik paketi çok 
olumlu. Çiftçi için de yararlõ 
olacağõnõ düşünüyorum.� 

Taycõ, tarõm il 
müdürlükleri, ziraat 
fakülteleri, ihracatçõ 
birlikleri ve 
STK�larõn çiftçilere 
verilen destekler 
konusunda 
bilgilendirilmesi 
önerisinde 
bulundu.
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Modern sulama  
verimi artõrdõ
Gõda sanayi, iklim krizi ile dünya genelindeki ekonomik ve jeopolitik gerilimlere rağmen geçen 

yõl yaklaşõk 160 milyar dolarlõk pazar hacmine ulaştõ. Yapay zeka ve modern basõnçlõ sulama 
sistemlerine yönelen gõda sanayi, verimliliği artõrõp yaklaşõk 25 milyar dolarlõk ihracat yaptõ.  

 

 

 

 

 

İHBİR Başkanõ Kazõm Taycõ, şu 
dönemde yağmur açõsõndan kötü 

durumda olunmadõğõnõ söyleyerek, asõl 
ihtiyacõn hem yeraltõ sularõnõ çok iyi 

besleyecek hem de toprağõ tam 
manasõyla doyuracak güçlü bir kar yağõşõ 
olduğunu vurguladõ. �Şubat ayõ itibariyle 

ne kadar çok kar yağõşõ görebilirsek 
bizim için o kadar iyi� diyen Taycõ, 
şunlarõ söyledi: �Şu anda mevcut 

ekimler için ihtiyaç olan yağõşlar alõndõ. 
Önümüzdeki dönem rekoltesinin çok 

da kötü olmayacağõ noktasõnda tahminlerimiz var. 
Hububat, bakliyat ve yağlõ tohumlar için 

önümüzdeki dönemde çok da kötü olmayan 
bir rekolte bekliyoruz. Kar ve yağmurun 

artmasõyla birlikte daha iyi 
rekoltelerin görülebileceğini 

tahmin ediyoruz.� 

Toprağõn  
suya doymasõ  

için kar yağõşõ önemli

Türkiye, geçen yõl 2 milyar dolarõn üzerinde ihracatla tarihin en yüksek su ürünleri ihracatõnõ 
gerçekleştirdi. Geçen yõl 97 ülkeye su ürünleri ihracatõ yapõlõrken, levrek ve çipura ilk sõralarda yer aldõ.  

TARIM ve Orman Bakanlõğõ,  
2024 yõlõ su ürünleri ihracat 
verilerini açõkladõ. Bakanlõğõn 
verilerine göre, 2024 yõlõ, 
Türkiye�nin su ürünlerinde 2 milyar 
dolarõn üzerinde ihracatla rekor 
kõrdõğõ yõl olarak kayõtlara geçti.  

YETİŞTİRİCİLİK 
FAALİYETLERİ  
Bakanlõk�tan yapõlan yazõlõ 

açõklamaya göre, Türkiye�nin bu 
başarõsõnda bakanlõğa bağlõ 
Balõkçõlõk ve Su Ürünleri Genel 
Müdürlüğü�nün etkisi büyük oldu. 

Müdürlük çalõşmalarõ kapsamõnda 
Türkiye�nin su ürünleri üretiminin, 
başta yetiştiricilikten elde edilen 
üretim olmak üzere sürdürülebilir 
şekilde arttõğõ bildirildi.  

ÜRETİM PLANLAMASI  
Ayrõca tarõmsal üretimde olduğu 

gibi su ürünleri yetiştiriciliğinde de 
planlõ üretim modeli uygulandõğõ 
ifade edildi. Buna göre planlama 
dahilinde, �Avcõlõkta 7, 
yetiştiricilikte ise 4 türü, üretim 
planlamasõ kapsamõna dahil ettik. 
Bunun yanõnda, 2003�ten itibaren 

destekleme kapsamõna aldõğõmõz su 
ürünleri yetiştiriciliğine yine 2024�te 
yeni destekleme modelimiz 
kapsamõnda temel desteklere ilave 
teknik kriter destekleri getirdik. 
Böylece aile işletmelerimiz ve birlik 
üyesi işletmelerimiz daha fazla 
destekten yararlanma imkanõna 
kavuştu� bilgileri paylaşõldõ.  

YETERLİLİK ORANI 
YÜZDE 120   
Türk su ürünleri sektörünün net 

ihracatçõ olduğuna dikkat çekilen 
açõklamada, su ürünleri ticaretinde 

ülkenin 
kendine 
yeterlilik 
oranõnõn yüzde 
120 seviyesinde 
olduğu belirtildi. 
Ayrõca geçen yõl  
97 ülkeye su ürünleri 
ihracatõ yapõldõğõ, 2023�te  
1.7 milyar dolar olan su ürünleri 
ihracatõnõn, 2024�te 2 milyar dolarõn 
üzerine çõktõğõ bilgisi paylaşõldõ. 
Bakanlõk verilerine göre, su  
ürünleri ihracatõnõn ilk sõralarõnda 
levrek ve çipura yer aldõ. 

Su ürünleri ihracatõnda tarihi rekor   



Türkiye�de 
milyonlarca kişi, 
çeşitli nedenlerle 
işg�c�ne 

katõlamõyor. kimileri 
bordrolu hayata girmeyi 
tercih etmezken, kimileri de 
eğitim, özel sorumluluklar veya annelik 
gibi nedenlerle haftalõk  
45 saatlik çalõşma temposuna uyum 
sağlayamõyor. Ancak esnek çalõşma 
modellerinin yaygõnlaştõrõlmasõyla bu 
kesimin iş d�nyasõna kazandõrõlmasõ 
g�ndeme geldi.  

Tüik�in 2024 yõlõ son çeyreğine ait 
istihdam verilerine göre, mevsim 
etkisinden arõndõrõlmõş işg�c�, bir önceki 
çeyreğe göre 118 bin kişi artarak  
35 milyon 835 bine ulaştõ. işg�c�ne 
katõlma oranõ ise 0.1 puan artarak  
y�zde 54.2�ye y�kselirken, erkeklerde 
y�zde 72, kadõnlarda ise 36.8 oldu.  

NEET YÜZDE 28  

Özellikle NeeT (ne eğitimde ne de 
istihdamda olan gençler) kategorisindeki 
gençlerin sayõsõ 3 milyonu aştõ. 15-24 yaş 
grubundaki genç 
n�fusta işsizlik 
oranõ ise geçen 
yõlõn son 
çeyreğinde 
y�zde 16.1 
olarak 
hesaplandõ. 
Zamana bağlõ 
eksik istihdam, 
potansiyel 
işg�c� ve 
işsizlerden 
oluşan atõl 
işg�c� oranõ, 
dörd�nc� 
çeyrekte bir 
önceki çeyreğe 
göre 1.4 puanlõk 
artõşla y�zde 28 
oldu. Zamana 
bağlõ eksik 
istihdam ve 
işsizlerin b�t�nleşik oranõ y�zde 18.5 
iken, potansiyel işg�c� ve işsizlerin 
b�t�nleşik oranõ y�zde 19.3 olarak 
tahmin edildi. Uzmanlar, esnek çalõşma 
modellerinin gençlerin iş d�nyasõna 
dahil edilmesi için önemli bir fõrsat 
sunduğunu belirtiyor. Hibrit ve uzaktan 
çalõşma imkanlarõ sayesinde gençlerin iş 
hayatõna daha kolay adapte olabileceği, 
dijital yetkinliklerin gelişmesiyle  
kõsa vadeli projelerde ve serbest  
çalõşma sistemlerinde daha aktif rol 
alabilecekleri öngör�l�yor. 

4 YENİ MODEL 
GÜNDEMDE 

Cumhurbaşkanõ recep Tayyip 
erdoğan, esnek çalõşma ile ilgili 

d�zenleme yapõlarak özellikle 
kadõnlarõn ev ve iş hayatõnõn 
rahatlatõlacağõnõ açõklamõştõ. 2025 
Aile yõlõ kapsamõnda açõklanan 
m�jdeler arasõnda esnek çalõşma 
d�zenlemeleri de yer alõyor. 
yapõlacak d�zenlemelerle ilgili  
4 form�l masaya geldi: 

n Uzaktan çalõşma modeli 
n kõsmi çalõşma modeli 
n Değişken zamanlõ çalõşma 

modeli 
n Akademik eğitim amaçlõ 

çalõşma modeli 
Bu modellerle özellikle  

kadõnlarõn işg�c�ne katõlõmõnõn 
artmasõ, çalõşanlarõn özel 
yaşamlarõna daha fazla 
vakit ayõrabilmesi 
hedefleniyor. iş 
d�nyasõnõn ihtiyaçlarõ 
da göz ön�nde 
bulundurularak 
esnek çalõşma 
uygulamalarõnõn 
kapsamõ 
belirlenecek. 

GÜVENCELİ 
ESNEKLİK   

yeni çalõşma modeli 
kapsamõnda çalõşma 
saatlerinin kõsaltõlmasõ ve 
iş-özel hayat dengesinin 
sağlanmasõ amaçlanõyor. iş 
kanunu�nda sosyal taraflarla 
kurulacak diyalogla 
d�zenlemeler yapõlacak. G�venceli 
esnekliğin sağlanmasõ için sigorta ve 
çalõşma s�rekliliği konularõnda g�vence 
mekanizmalarõ oluşturulacak. esnek 
çalõşmaya geçen çalõşanlarõn mali 
haklarõ korunacak ve gelir kaybõ 
yaşanmamasõ için ek tedbirler alõnacak. 
esnek çalõşmanõn sosyal g�venlikle 
entegrasyonu sağlanacak.  

 
 

 

40 SAATE DÜŞEBİLİR 

H�k�met, esnek çalõşma sistemini 
iş d�nyasõnõn ihtiyaçlarõna göre 
şekillendirmeyi planlõyor. Özellikle 
imalat sektör�nde şirketlerin yarõm 
g�n ve tam g�n çalõştõrma koşullarõ 
göz ön�ne alõnarak, g�n ve saat  
bazlõ çalõşma alternatifleri 
değerlendiriliyor. Haftalõk 45 saatlik 
çalõşma s�resinin ilk etapta 40 saate 
d�ş�r�lebileceği belirtiliyor. esnek 
çalõşma modelinin her meslek 
grubunu kapsamayacağõ ifade 
edilirken, d�nya örnekleri 
incelenerek T�rkiye�ye en uygun 
modellerin belirlenmesi hedefleniyor. 
yeni çalõşma sisteminin hem iş 
d�nyasõnõn taleplerini karşõlamasõ 
hem de işg�c�ne katõlõmõ  
artõrmasõ bekleniyor. 

MEVZUAT ÜZERİNE 
ÇALIŞILIYOR 

Geçtiğimiz haftalarda Çalõşma ve 
Sosyal G�venlik Bakanõ Vedat Işõkhan 
da uzaktan ve esnek çalõşmaya ilişkin 
önemli bilgiler verdi. esnek ya da 

uzaktan çalõşma sistemlerine 
yönelik mevzuat �zerinde 

hazõrlõklarõn s�rd�ğ�n� 
söyleyen Bakan Işõkhan, 
�Değişime ayak uydurmak 
lazõm� dedi. Işõkhan, yeni 
d�zenlemeyle ilgili 
çalõşmalarõn devam ettiğini 
belirterek, şu bilgiyi verdi: 
�Uzaktan çalõşma, esnek 
çalõşma dediğimiz modeller 
g�ndeme gelmeye başladõ. 
Bunun artõsõ da var, eksisi de 
var. Çalõşma Genel 

M�d�rl�ğ�m�z bu 
konuda mevzuat 
d�zenlemelerini 
gerçekleştiriyor.�  

Bu çerçevede 
Çalõşma Genel 
M�d�rl�ğ�, geçen yõl 

birçok toplantõ yaptõ. 
esnek çalõşmaya yönelik 

toplantõlarõn sonuncusu geçen 
ay gerçekleştirildi. yeni nesil 

çalõşma modelleri konulu 
toplantõda, mevzuat ve çalõşma 

modellerinin değişikliği g�ndeme 
geldi. 

DÜNYADA DA GÜNDEM  

Son yõllarda, çalõşma hayatõnda 
insan haklarõ ve s�rd�r�lebilir iş 
uygulamalarõnõ geliştirmeye yönelik 
uluslararasõ girişimler, iş d�nyasõnda 
önemli değişimlere yol açõyor. 
Özellikle BM iş D�nyasõ ve  
insan Haklarõ rehber ilkeleri, 
şirketlerin faaliyetlerinde ve tedarik 
zincirlerinde insan haklarõna  
saygõ göstermeleri gerektiğini 
vurgulayarak, k�resel iş d�nyasõnda 
insan haklarõ standartlarõnõ 
y�kseltmeye yönelik temel bir 
çerçeve sunuyor. Bu ilkeler, şirketlerin 
insan haklarõna saygõlõ politikalar 
geliştirmelerini ve uygulamalarõnõ 
zorunlu kõlarken, işçilerin haklarõnõ 

korumak ve adil çalõşma koşullarõ 
sağlamak için somut adõmlar 
atõlmasõnõ teşvik ediyor. Bu 
kapsamda bir diğer yöntem de 
g�venceli esnek çalõşma modeli. Bu 
model, işverenlerin esnek işg�c� 
ihtiyacõyla çalõşanlarõn g�vence 
talebini ortak bir zeminde buluşturan 
bir sistem olarak öne çõkõyor. AB 
�lkelerinde �g�venceli esneklik� 
olarak adlandõrõlan bu model, dört 
temel unsur �zerine inşa ediliyor: 

n esnek ve g�venilir sözleşme 
d�zenlemeleri 

n Hayat boyu öğrenme fõrsatlarõ 
n etkili aktif işg�c� piyasasõ 

politikalarõ 
n Modern sosyal g�venlik 

sistemleri 
Uluslararasõ Çalõşma Örg�t� (ILO) 

ise bu modeli, �insana yakõşõr iş� ilkesi 
çerçevesinde değerlendirerek, çalõşan 
haklarõnõn korunmasõ gerektiğine 
dikkat çekiyor. esnek çalõşma 
modelinin sosyal g�venlik sistemine 
entegrasyonu sağlanarak iş 
g�vencesi, istihdam g�vencesi, gelir 

g�vencesi ve özel hayat ile iş hayatõnõ 
dengeleyici d�zenlemeler hayata 
geçirilecek. 

PLATFORM EKONOMİSİ  
Son yõllarda hõzla b�y�yen platform 
ekonomisi  (e-ticaret, dijital hizmetler 
ve uzaktan çalõşma gibi alanlar),  
işg�c� piyasasõnda yeni dinamikler 
yaratõyor. Ancak bu alandaki 
çalõşanlarõn iş g�vencesi, adil 
�cretlendirme, çalõşma saatleri ve 
sosyal haklarõ konusunda yasal 
d�zenlemelere ihtiyaç duyuluyor. 
G�venceli esneklik modeli,  
platform ekonomisinde  
çalõşanlarõn sosyal g�venceye 
erişimini sağlayarak, bu alandaki iş  
koşullarõnõ iyileştirmeyi hedefliyor. 
Öte yandan, platform ekonomisine 
çeşitli desteklerde de sağlanõyor.
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Barõş  
CABACI

Uzaktan ve esnek çalõşma başlõğõ altõnda 4 formül 
gündeme geldi. Çalõşma ve Sosyal Güvenlik Bakanlõğõ, 
konuya yönelik mevzuat hazõrlõklarõnõ sürdürüyor. 
Yapõlacak düzenleme ile yüzde 28�e ulaşan atõl işgücünün 
istihdama kazandõrõlmasõ hedefleniyor.

Eksik istihdamaEksik istihdama  
esnek çözümesnek çözüm  

 
 
 

İstanbul Ticaret Üniversitesi Kariyer 
Merkezi (KAMER) Müdürü Koray Uslu, 

esnek çalõşma modelinin kalõcõ hale gelmesiyle 
birlikte iş dünyasõnda bir geçiş sürecinin 

yaşandõğõnõ söyledi. Ekip içi iletişimde kopukluk, 
çalõşanlarda zaman yönetimi zorluklarõ ve performans 

değerlendirme süreçlerinde belirsizliklere dikkat çeken 
Uslu, şunlarõ söyledi: �Türkiye�de esnek çalõşma modeli, 
özellikle bilişim, finans, e-ticaret, danõşmanlõk, medya ve 

çağrõ merkezi gibi sektörlerde yaygõn. Bu sektörlerin dijital 
altyapõya dayalõ olmasõ, uzaktan çalõşmayõ mümkün kõlan en 
önemli faktörlerden biri olarak öne çõkõyor. Bu sektörlerde 
esnek çalõşma modeli hõzla benimsendi. Ancak 

üretim, sağlõk ve perakende gibi 
sektörlerde bu modelin 

uygulanabilirliği daha sõnõrlõ. Esnek 
çalõşmanõn uzun vadede başarõlõ 

olabilmesi için şirketlerin 
belirli bir iş modelini 

benimsemesi 
gerekiyor.� 

Öne çõkan  
sektörler  

 
 
 
 

Esnek çalõşma modellerinin 
yaygõnlaşmasõyla birlikte çalõşma koşullarõ, iş 
hukuku ve sosyal güvenlik haklarõ konusunda 

yeni düzenlemeler yapõlmasõnõn gündemde 
olduğunu belirten KAMER Müdürü Koray Uslu, 
şunlarõ söyledi: �İşverenlerin uzaktan çalõşma 

sözleşmelerini yazõlõ olarak hazõrlamasõ, çalõşanlara iş 
araçlarõ ve malzemeleri sağlamasõ, çalõşma saatlerini 
net bir şekilde belirlemesi gerekiyor. Ayrõca, esnek 

çalõşma sistemine yönelik yasal altyapõnõn 
güçlendirilmesi için güvenlik, gizlilik ve veri 

koruma gibi konularda da düzenlemeler 
yapõlmalõ. Tüm taraflarõn hak ve 

sorumluluklarõnõn açõkça tanõmlandõğõ bir 
çerçevenin oluşturulmasõ, esnek 

çalõşmanõn sağlõklõ bir şekilde 
uygulanmasõnõ 
sağlayacak.�

Yasal altyapõ 
düzenlenmeli  



ABD�de Senato Genel 
Kurulu�nda yapõlan 
oylamada, Lutnick�in Ticaret 
Bakanõ olmasõ için 51 senatör 
evet, 45 senatör hayõr oyu 
kullandõ. Böylece Howard 
Lutnick, ABD�nin yeni 
Ticaret Bakanõ oldu. 

Finansal hizmetler şirketi 
Cantor Fitzgerald�õn üst 
yöneticisi (CEO) olan 
Howard Lutnick�in, 
Trump�õn ticaret 
politikalarõnõn 
uygulanmasõnda özellikle 

gümrük tarifeleri konusunda 
önemli rol oynamasõ 
bekleniyor. Lutnick, ABD 
Başkanõ Trump�õn �Önce 
Amerika� planlarõnõ 
yürürlüğe koyma açõsõndan 
önemli bir isim olarak 
görülüyor.  

Lutnick, ocak ayõnda  
ABD Senatosu�nun Ticaret, 
Bilim ve Ulaştõrma 
Komitesi�nde katõldõğõ 
oturumda, bakanlõğõnõn 
onaylanmasõndan itibaren  
90 gün içinde Cantor 

Fitzgerald ve diğer işlerinden 
çekileceğini belirtmişti. 

Aynõ oturumda Lutnick, 
ABD�nin ticareti daha adil 
hale getirmesi gerektiğini, 
tarifelerin mütekabiliyet, 
adalet ve saygõ oluşturmak 
için kullanõlabileceğini  
ifade etmişti.
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Ukrayna İstanbul 
Konsolosluğu Ekonomi İşler 
Yetkilisi Artem Popov, 
Türkiye ile imzalanan, ancak 
savaş nedeniyle askõya 
alõnan Serbest Ticaret 
Anlaşmasõ�nõn (STA) bu yõl 
içinde yeniden yürürlüğe 
girebileceğini söyledi. 
Popov, STA ile iki ülke 
arasõnda yeni bir dönemin 
başlayacağõnõ belirtti.

BARIŞ CABACI  
 

U
KRAYNA İstanbul 
Konsolosluğu 
Ekonomi İşler Yetkilisi 
Artem Popov ve 

beraberindeki heyet, Türkiye-
Ukrayna ticari ilişkilerini 
geliştirmek amacõyla İstanbul 
Ticaret Odasõ�nõ ziyaret etti. 
Heyeti, İTO Yönetim Kurulu 
Üyesi Giyasettin Eyyüpkoca 
ağõrladõ. Toplantõya ayrõca,  
DEİK Ukrayna İş Konseyi 
Başkanõ Ruşen Çetin ve  
Yönetim Kurulu Üyesi Can 
Uğurlucan da katõldõ. 

 ÖNCÜ OLACAĞIZ 
İTO Yönetim Kurulu Üyesi 

Giyasettin Eyyüpkoca, 
Ukrayna�nõn Türkiye için önemli 
bir ülke olduğunu 
vurgulayarak, şunlarõ söyledi: 
�Ukrayna ile her gelişme bizi 

doğrudan etkiliyor. 
Temennimiz, savaşõn bir an önce 
sona ermesi. Savaş bittiğinde, 
Ukrayna�nõn yeniden inşasõnda 
Türkiye�nin tecrübesinden 
yararlanmasõnõ arzu ediyoruz. 
İTO olarak, 850 bine yakõn 
üyemizle tüm sektörlerde en 
yetkin firmalarõ temsil ediyoruz. 
Ukrayna ile ticaretimizi artõrmak 
için sektörel buluşmalarõ 
önemsiyoruz.�  

Aynõ zamanda LASİAD 
Yönetim Kurulu Başkanõ da olan 
Giyasettin Eyyüpkoca, savaşõn 
başlangõcõndan bu yana 
LASİAD olarak Ukraynalõ 
vatandaşlara gösterilen insani 
yardõma da değindi. 

STA İLE YENİ DÖNEM  
Ukrayna İstanbul 

Konsolosluğu Ekonomi İşler 
Yetkilisi Artem Popov ise iki 
ülke arasõndaki güçlü ilişkilere 

değinerek, �Bu yõl yeni 
başkonsolosumuz göreve 
başlayacak ve tüm sorunlarõ 
daha sağlõklõ bir şekilde iletme 
fõrsatõ bulacağõz. Türkiye�ye, 
barõşçõl bir ülke olarak 
Ukraynalõ savaş mağdurlarõna 
kucak açtõğõ için teşekkür ederiz. 
40 binden fazla Ukraynalõ 
Türkiye�ye sõğõndõ. Aynõ 
zamanda Türkiye�nin 
Ukrayna�ya insani ve askeri 
yardõmlarõnõ takdirle 
karşõlõyoruz� dedi.  

Popov ayrõca, Serbest Ticaret 
Anlaşmasõ�nõn (STA) önemine 
dikkat çekerek, �Savaş 
öncesinde imzalanan STA, savaş 
nedeniyle askõya alõnmõştõ. 
Ancak bu yõl içinde yürürlüğe 
girmesini öngörüyoruz ve 
umuyoruz. STA, iki ülke 
arasõndaki ticareti hõzlandõracak 
ve yeni fõrsatlar yaratacak�  
diye konuştu. 

Ukrayna ile STA bu yõl Ukrayna ile STA bu yõl   
yürürlüğe girebiliryürürlüğe girebilir Önce 

webinar,  
sonra 
ticari heyet  

DEİK Yönetim 
Kurulu Üyesi Can 
Uğurlucan, iki ülke 
arasõndaki ticaretin 
artõrõlmasõ için iş 
insanlarõnõn bir 
araya gelmesinin 
önemine dikkat 
çekti. Ukrayna 
İstanbul 
Konsolosluğu 
Ekonomi İşler 
Yetkilisi Artem 
Popov ise iş 
dünyasõnõn önce 
çevrimiçi, ardõndan 
da fiziki olarak bir 
araya gelmesinin 
ticari işbirliklerini 
güçlendireceğini 
belirtti. İTO Yönetim 
Kurulu Üyesi 
Giyasettin 
Eyyüpkoca da 
İstanbul Ticaret 
Odasõ�nõn ticari 
heyet buluşmalarõ 
düzenlediğini 
hatõrlatarak, 
�Firmalarõmõzõn ve 
ülkelerin talepleri 
doğrultusunda önce 
hedeflenen 
pazarlara yönelik 
webinarlar 
gerçekleştiriyoruz. 
Ardõndan, ticari 
heyetlerin 
buluşmasõ için 
harekete  
geçiyoruz� dedi.

ABD�nin yeni Ticaret  
Bakanõ Lutnick  

İNGİLTERE�de tüketici 
fiyatlarõ, eğitim grubunda 
görülen katma değer 
vergisinin etkisiyle 10 ayõn en 
hõzlõ yõllõk artõşõnõ kaydetti. 
Ocak ayõnda ülkede yõllõk 
enflasyon yüzde 3 oldu. 
Ekonomistlerin beklentisi 
yõllõk enflasyonun yüzde 2.8 
olmasõ yönündeydi. Aralõk 
ayõnda ülkede yõllõk 
enflasyon ise yüzde 2.5 
olarak kaydedilmişti. Aylõk 
bakõldõğõnda ise tüketici 
fiyatlarõ yüzde 0.1 oranõnda 
geriledi. Bir önceki ay aylõk 
olarak yüzde 0.3 artan 
tüketici fiyatlarõnõn ocak 
ayõnda yüzde 0.3 oranõnda 
gerilemesi bekleniyordu. 
Ocak ayõnda yõllõk çekirdek 
enflasyon yüzde 3.7 ile 
beklentilere paralel 
gerçekleşti. Aralõk ayõnda 
çekirdek enflasyon yüzde 3.2 
olarak kaydedilmişti. 

ZAYIF BİR 
İHTİMAL 
Ocak ayõnda enflasyonun 

beklentilerin üzerinde bir 
artõşla 10 ayõn zirvesine 
tõrmanmasõnda gõda fiyatlarõ 

ve uçak bileti fiyatlarõndaki 
artõşõn yanõ sõra özel okul 
ücretlerinde KDV�nin 
yükseltilmesi de etkili oldu. 
Açõklanan veriler, yavaşlayan 
ekonomiyi desteklemek 
isteyen İngiltere Merkez 
Bankasõ�nõn (BOE) faizleri 
indirmesini zorlaştõracak bir 
ortam yarattõ. BOE Başkanõ 
Andrew Bailey, daha önce 
yaptõğõ açõklamalarda, 
enflasyonda bu yõl 
beklenmedik bir yükseliş 
yaşanmasõnõn zayõf bir 
ihtimal olduğunu dile 
getirmişti. Ayrõca faizlerin 
uzun süre yüksek 
tutulmasõnõn neden olacağõ 
ikincil etkenlerin de göz ardõ 

edilemeyeceğini ifade 
etmişti. BOE, yõlõn üçüncü 
çeyreğine artan enerji 
maliyetleri nedeniyle 
enflasyonun yüzde 3.7 
seviyesinde olmasõnõ 
bekliyor.  

HİZMET SEKTÖRÜ 
DİKKAT ÇEKTİ 
BOE�nin yerel fiyat 

baskõlarõnõ belirlemek 
açõsõndan yakõndan izlediği 
bir gösterge olan hizmet 
sektörü fiyatlarõ da ocak 
ayõnda yüzde 5 oranõnda 
yükseldi. Aralõk ayõnda 
yüzde 4.4 artan fiyatlar  
için BOE�nin beklentisi 
yüzde 5.2 seviyesindeydi. 

İngiltere�de yüksek  
enflasyon sürprizi  
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Bakanlõk hazõrlõk yapõyor 
Selim Seyhun, 

Ticaret 
Bakanlõğõ�nõn self 
validition 
sistemine geçiş 
için ciddi hazõrlõk 
yaptõğõnõ 
hatõrlatarak, yõl 
içinde sisteme 
geçilmesini umut 
ettiklerini söyledi. 
Seyhun, �Self validition 
sistemine geçildiğinde 

Türkiye�nin 
alõşveriş cazibesi 
de artacak. 
Beklentimiz 
alõşveriş 
turizminde 
harcamalarõn 
yüzde 25 oranõnda 
artmasõ. Bu da 

hem perakende hem de 
turizm sektörlerini  
ciddi şekilde olumlu 
etkileyecek. İspanya, 

Fransa, İtalya, Portekiz 
gibi ülkeler bu sisteme 
yõllar önce geçti ve o 
ülkelerde de gümrükler 
oldukça memnun. 
Ticaret Bakanlõğõmõz bu 
konuda ciddi bir çalõşma 
içerisinde ve aslõnda 
2025 yõlõ içerisinde 
Türkiye olarak biz de  
bu sisteme geçebiliriz. 
Oldukça faydalõ  
olacak� dedi.

BARIŞ CABACI   
 

Birleşmiş milletler Dünya 
Turizm Örgütü�ne göre, 
turistlerin seyahatlerinde gezip 
gördükleri mekanlar kadar 

alõşveriş de önemli bir yere sahip. 
Alõşveriş turizmini geliştiren ülkeler 
turizm gelirlerinde de artõş 
sağlayabiliyor. Özellikle global 
markalarõn sunduğu vergiden muaf  
(tax free) alõşveriş fõrsatõ, turistlerin 
seyahat ve alõşveriş tercihini de etkiliyor. 
Turistlere cazip fõrsatlar sunan tax free 
işlemleri, dünya genelinde 80 milyar 
euro�ya ulaştõ. Türkiye�de ise vergisiz 
alõşveriş işlemlerinin hacmi 800 milyon 
euro seviyesinde. 

Turistlerin alõşveriş ve seyahat 
tercihlerini etkileyen bir başka sistem de 
self validation. Tax free işlemlerinin 
dijital ortamda yapõlmasõnõ sağlayan bu 
sistem, turistlerin gümrüklerde kuyruk 
oluşturmalarõnõn önüne geçiyor. Bu da 
turistlere zaman kazandõrdõğõ gibi 
alõşverişi cazip hale getiriyor. ispanya, 
Fransa, italya, Portekiz gibi ülkeler  
yõllar önce bu sisteme geçerek hem 
gümrüklerdeki işlemleri hõzlandõrdõ  
hem de alõşveriş turizminde cirolarõnõ 
artõrdõ. Tax free kuruluşlarõ ve 
perakendeciler, bu yõl içinde Türkiye�nin 
de bu sisteme geçmesi halinde alõşveriş 
turizminin artacağõnõ söylüyor.    

HARCAMALAR YAKLAŞTI 
Dünyada ve Türkiye�de önde gelen 

tax free kuruluşlarõndan biri olan Global 
Blue�nun Türkiye Genel müdürü Selim 
Seyhun, geçen yõl turistlerin alõşveriş 
harcamalarõnda ciddi bir düşüş 
yaşandõğõnõ belirtti. Seyhun�un verdiği 
bilgilere göre, 2023 yõlõna kõyasla 
alõşveriş yapan turist sayõsõ yaklaşõk 
yüzde 30 oranõnda azaldõ. Bu düşüşte en 
önemli etkenin, Türkiye�de perakende 
sektöründeki fiyatlarõn, yurt dõşõndaki 
emsal ürünlere göre daha yüksek olmasõ 
gösteriliyor. Seyhun, yerli turistlerle 
yabancõ turistlerin alõşveriş 
harcamalarõnõn birbirine yaklaştõğõnõ 
belirterek, 2025 yõlõ için daha olumlu bir 
tablo beklendiğini söyledi. Alõşveriş 
turizminin yeniden canlanmasõ için fiyat 
politikalarõnõn gözden geçirilmesi 
gerektiğini vurgulayan Seyhun, 
Türkiye�nin tax free alõşverişte rekabet 

gücünü artõrmasõ halinde bu alandaki 
kayõplarõn telafi edilebileceğine  
dikkat çekti. 

2025�TEN UMUTLUYUZ 
istanbul�un hem turizm hem de 

alõşveriş açõsõndan önemine işaret eden 
Seyhun, Türkiye genelindeki tax free 
satõşlarõn yaklaşõk yüzde 80�inin 
istanbul�dan yapõldõğõnõ belirtti. Seyhun, 
bu yõla ilişkin beklentileri ise şöyle 
özetledi: �2024 yõlõ, tax free için kötü 
yõllardan biri oldu. Fakat bu yõl için 
umutlarõmõz var. Tahmin yapmak zor ve 
sürprizli bir yõl. Hem Tl�nin yabancõ 

para birimlerine karşõ durumu hem de 
ülkenin genel turist cazibesinde pozitif 
değişiklikler olursa büyüme gelebilir. 
2024�e göre daha iyi bir yõl geçirilmesini 
bekliyoruz.� 

GÜMRÜKLER DE HIZLANIR 
Vergi iadesi için artõk kimsenin sõra 

beklemek istemediğinin altõnõ çizen 
Seyhun, tax free sisteminde self 
validition yani iadede dijital sisteme 
geçişin önemli olduğunu vurguladõ. 
Birçok ülkede self validitiona geçildiğini 
belirten Seyhun, şunlarõ söyledi: �Self 
validation sistemi çok önemli. Turistlerin 
yaptõklarõ alõşverişlerde KDV iadesi 
alabilmesini çok kolaylaştõran ve aslõnda 
gümrük görevlilerinin koyduklarõ risk 
kriterlerine göre işleyen bir onay sistemi. 
Hem gümrüklerin çok yoğunluk 
yaşamamasõna hem de turistlerin 
işlemlerini daha kolay halletmesine yarar 
ve alõşverişi de arttõrõr. Turistler daha 
uygun fiyatlõ ürünlerde gümrük 
görevlilerine zaman kaybettirmez. 
Gümrük görevlileri de daha yüksek 
tutarlõ ürünleri fiziksel olarak  
muayene ederek işlerini çok daha  
verimli yapabilir.� 

�Tax free� dijitalleşirse 
alõşveriş yüzde 25 artar 

Türkiye�deki vergiden muaf (tax free) satõşlarõn yüzde 80�i 
İstanbul�da yapõlõyor. Perakende sektörü, tax free işlemlerini dijital 
ortama taşõyan self validation sisteminin bu yõl içinde hayata 
geçmesiyle satõşlarõn yüzde 25 artacağõnõ söylüyor. 
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YENİ KUŞAK 

ÇİN

Çin�de özel sektörün  
değişen rolü 

Makinadan trikoya farklõ sektörlerin işletme sahipleri, mesleki eğitim 
için bir araya geldi. Milli Eğitim Bakan Yardõmcõsõ Muhammet Bilal Macit, 
meslek liselerinde sadece teknik eleman yetişmediğine, buralardan mezun 
olan gençlerin geleceğin girişimcileri olduğuna dikkat çekti.  

M
ESlEKİ ve Teknik Eğitimde Yeni 
Yaklaşõmlar: Eğitim Paydaşlarõ 
ve Sektör Temsilcileri 
İstanbul Buluşmasõ, 

eğitim ve iş dünyasõnõ bir araya 
getirdi. Milli Eğitim Bakanlõğõ 
(MEB) uhdesinde, İstanbul İl  
Milli Eğitim Müdürlüğü 
koordinasyonunda düzenlenen 
program, Esenyurt Recep Tayyip 
Erdoğan Eğitim Külliyesi�nde 
gerçekleştirildi.  

Mesleki eğitimin güçlendirilmesi amacõyla 
düzenlenen toplantõda, Milli Eğitim Bakan 
Yardõmcõsõ Muhammet Bilal Macit, Vali 
Yardõmcõsõ Mustafa Asõm Alkan, İl Milli 
Eğitim Müdürü Murat Mücahit Yentür, 
Mesleki ve Teknik Eğitim Genel Müdürü Ali 
Karagöz�ün yanõ sõra İstanbul Ticaret Odasõ 
Meclis Başkan Yardõmcõsõ Mustafa 
Büyükdede ve Yönetim Kurulu Üyesi Münir 
Üstün ile meslek liselerine hamilik yapan  
İTO meclis ve komite üyeleri yer aldõ.  

Makinadan trikoya onlarca sektörden 
katõlõmõn olduğu programda konuşan Milli 
Eğitim Bakan Yardõmcõsõ Muhammet Bilal 
Macit, Türkiye Yüzyõlõ Maarif Modeli 
doğrultusunda öğrencilerin okullarda 
maksimum bilgiye ulaşmalarõnõ değil, var 
olan bilgilerle maksimuma çõkmalarõnõ 
hedeflediklerini belirtti. 

İŞLETMELERİNİ 
KURUYORLAR 
Türkiye�nin her yerinde karşõlarõna çõkan 

konunun �ara eleman� olduğunu söyleyen 
Macit, şöyle devam etti: �Aslõnda mesleki 

eğitim dediğimizde biz sadece ara eleman  
ya da aranan elemandan bahsetmiyoruz. 

OSB�lere, sanayi 
odalarõna, ticaret 
odalarõna 
gittiğimizde 
çokça ustalõktan, 
teknik okullardan 
mezun olmuş, 
ustalõk yapmõş, 
kendi fabrikasõnõ 
kurmuş, şimdi 

yüzlerce, binlerce kişiye istihdam sağlayan iş 
adamlarõmõzdan, girişimcilerimizden 
bahsediyoruz. Dolayõsõyla aslõnda mesleki 
teknik eğitim konusu bizim için sadece 
aranan eleman konusu değil, girişimcilik 
konusu, istihdam konusu, Türkiye�nin 
zenginliği konusu.� 

POLİTİKA BELGESİ  
İstanbul Milli Eğitim Müdürü Mücahit 

Yentür de İstanbul�da meslek lisesi 
öğrencilerinin değer temelli, iş dünyasõnõn ve 
geleceğinin ihtiyaçlarõnõ karşõlayacak şekilde 
eğitim gördüğünü söyledi. �Gençlerin 
potansiyellerini keşfetmeleri ve küresel 
arenada rekabet gücüne sahip olmalarõ için 
meslek liselerimizi yenilikçi yaklaşõmlarla 
dönüştürmeye devam ediyoruz� diyen 
Yentür, Mesleki ve Teknik Eğitim Politika 
Belgesi�nin hedefleri doğrultusunda hep 
birlikte çalõşacaklarõnõ kaydetti.  

Programda sektör temsilcileri de mesleki 
ve teknik eğitimin geliştirilmesi ve aksama 
yaşanan noktalarõn iyileştirilmesi için 
önerilerini dile getirdi. 

TÜRKİYE İstatistik Kurumu (TÜİK),  
Ekim-Aralõk 2024 dönemine ilişkin işgücü 
istatistiklerini açõkladõ. Buna göre istihdam 
edilenlerin sayõsõ geçen yõlõn dördüncü 
çeyreğinde de arttõ. Dördüncü çeyrekte, 
istihdam edilenlerin sayõsõ bir önceki çeyreğe 
kõyasla 141 bin kişi artarak 32 milyon 755 bin 
kişiye ulaştõ. İstihdam edilenlerin sayõsõ 2024 
yõlõ 3. çeyreğinde bir önceki çeyreğe göre  
136 bin kişi artarak 32 milyon 734 bin kişi 
olmuştu.  

Bu arada dördüncü çeyrekte istihdam 
oranõ da 0.2 puanlõk artõşla yüzde 49.6 olarak 
tespit edildi. Bu oran erkeklerde yüzde 67 
iken, kadõnlarda yüzde 32.5 olarak gerçekleşti. 
Mevsim etkisinden arõndõrõlmõş işgücü, söz 
konusu dönemde 118 bin kişi artarak  
35 milyon 835 bin kişiye, işgücüne katõlma 
oranõ da 0.1 puanlõk artõşla yüzde 54.2�ye 
yükseldi. İşgücüne katõlma oranõ erkeklerde 
yüzde 72, kadõnlarda yüzde 36.8 oldu. 

SEKTÖRLERDE DURUM 
İstihdam edilenlerin sayõsõ, bir önceki 

çeyreğe göre tarõm sektöründe 86 bin kişi, 
sanayi sektöründe 82 bin kişi, inşaat 
sektöründe 9 bin kişi arttõ, hizmet sektöründe 
36 bin kişi azaldõ. İstihdam edilenlerin  
yüzde 14.8�i tarõm, yüzde 20.8�i sanayi,  
yüzde 6.6�sõ inşaat, yüzde 57.8�i ise hizmet 
sektöründe yer aldõ. 

İŞSİZ SAYISI BELLİ OLDU 
Son açõklanan veriyle TÜİK�e göre işsiz 

sayõsõ da belli oldu. Buna göre, Türkiye 
genelinde 15 ve daha yukarõ yaştaki kişilerde 
mevsim etkisinden arõndõrõlmõş işsiz sayõsõ, 
geçen yõlõn dördüncü çeyreğinde bir önceki 
çeyreğe göre 23 bin kişi azalarak 3 milyon  
80 bin kişi olarak tespit edildi. 

Mevsim etkisinden arõndõrõlmõş işsizlik 
oranõ ise 0.1 puanlõk azalõşla yüzde 8.6 oldu. 
İşsizlik oranõ, söz konusu dönemde 2023�ün 
aynõ dönemine göre 0.2 puan azaldõ. İşsizlik 
oranõ erkeklerde yüzde 6.9, kadõnlarda ise 
yüzde 11.8 olarak öngörüldü. 

İstihdam sayõsõ  
32 milyon 755 bin 

TÜRKİYE Odalar ve 
Borsalar Birliği (TOBB) 
İstanbul Kadõn Girişimciler 
Kurulu�nun (İKGK) İcra 
Kurulu Toplantõsõ online olarak 
gerçekleştirildi. İTO Yönetim 
Kurulu Üyesi Münir Üstün ile 

TOBB İKGK Başkanõ ve İTO 
Meclis Üyesi Hatice Kal�õn 
başkanlõğõnda düzenlenen 
toplantõda, mevcut projeler ve 
önümüzdeki dönemde 
yapõlabilecek çalõşmalar  
ele alõndõ.  

Kadõn girişimciler buluştu  

PAYDAÞLARDAN PAYDAÞLARDAN   
GÜÇ B�RL�Ú�GÜÇ B�RL�Ú�

Meslek liselerinde  
girişimci de yetişiyor

Geçtiğimiz günlerde ülke lideri 
Xi Jinping ve ülkenin seçilmiş özel 
girişimcileri, özel sektör konulu bir 
sempozyumda bir araya geldi. 
Böyle bir toplantõ, son olarak 2018 
yõlõnda yapõlmõştõ. O toplantõya 
katõlanlar, ağõrlõklõ olarak 
olgunlaşmõş sektörlerin önde gelen 
şirketleriydi, bu toplantõda ise 
ağõrlõk Çin�in yeni teknoloji 
şirketlerindeydi. Ülkenin teknoloji 
amiral gemisi Huawei�in ve Çin�i 
elektrikli otomobil sektöründe 
öncü konuma getiren BYD�nin 
kurucularõ başköşede olmak üzere 
ülkenin yapay zeka, robotik, çip, 
iletişim gibi alanlarda önde gelen 
şirketlerinin kurucu ve tepe 
yöneticileri toplantõdaydõlar.  

Resmi açõklamaya göre, 
toplantõdaki konuşmasõnda Xi 
Jinping, özel sektörün ülke için 
önemini vurguladõ, yönetimin 
kamu sektörü ve aynõ derecede 
özel sektöre olan desteğinin 
kararlõlõkla süreceğini belirtti ve 
özel sektörü �yeteneklerini 
göstermeye� çağõrdõ.  

Özel sektörün doğuşu 

Mao döneminin ardõndan özel 
sektör, Çinlilerin hayatõna 80�li 
yõllarda ülke yönetiminin yedi 
kişiye kadar insan çalõştõrmanõn 
sömürü olmadõğõ doğrultusundaki 
bir kararõyla girdi. Yedi işçi 
sõnõrlamasõnõn pek 
uygulanmamasõ sonra da ortadan 
kaldõrõlmasõyla ülkede hatõrõ 
sayõlõr sayõda özel şirket ortaya 
çõktõysa da bunlar uzunca bir süre 
ekonomide önemli bir rol 
oynamadõ. Ülke yönetimi, 
ekonomik ve teknolojik gelişim 
için umudunu büyük devlet 
şirketleri ile büyük yabancõ 
şirketler arasõnda yüzde 50 
ortaklõkla kurulan şirketlere 
bağlamõştõ. Hemen her sektörde,  
iç pazara erişim hakkõ ve destekler 
verilerek çekilen yabancõ 
şirketlerle böyle ortaklõklar 
kurulmuştu. Tüm kaynaklar  
bu şirketlere yönlendiriliyor, 
küçük, yerli, özel şirketler 
desteklenmediği gibi boşa  
kaynak harcamasõnlar diye 
köstekleniyordu. 

Özel sektörün artan önemi 

Bugün, sözünü ettiğimiz 
sempozyumda kurucularõ Xi 
Jinping�in karşõsõnda başköşede 
konumlanan Huawei de BYD de  
o dönemden canlarõnõ kurtarabilen 
özel şirketler. Huawei, 80�li 
yõllarda telefon santrali üretmek 
amacõyla kurulmuştu. Bu pazara 
Çin�in �teknolojiye karşõ pazar� 
politikalarõ çerçevesinde kurulmuş 
yabancõ-yerli ortaklõklar hâkim 
olduğundan firma ancak Çin�in 
kõrsal bölge pazarlarõnda satõş 
yaparak varlõğõnõ sürdürebilmişti. 
Daha sonra cep telefonu şebeke 
altyapõsõ sistemleri sektörüne 
girmiş, orada da durum aynõ 
olduğundan Afrika başta, 
dünyanõn gelişmekte olan 
ekonomilerinde yer edinmiş, 
başarõya ulaşmõştõ. BYD de benzer 
zorluklarla karşõlaşmõştõ.  

Zaman içinde özel sektör 
önemini kanõtladõ ve desteklenir 
oldu. Bugün BYD ve Huawei, 
Çin�in, ABD�nin açtõğõ teknolojik 
savaşa karşõn ayakta durup birçok 
alanda başa güreşebilmesini 
sağlayan ana aktörler arasõnda. 
Bunu sağlayan diğerleri de 
çoğunlukla özel şirketler. Geçen 
yazõda ele aldõğõmõz, ABD 
yönetimini ve ekonomisini sarsan 
küçük teknoloji devi DeepSeek de 
bu tür şirketlere yeni bir katõlõm. 

ABD-Çin çekişmesinin bu 
döneminde Trump sahaya başta 
Elon Musk olmak üzere teknoloji 
şirketleri ile çevrilmiş olarak 
çõkõyor, Xi Jinping de öyle.



TÜRKİYE Yayõncõlõk Zirvesi, 
Cumhurbaşkanlõğõ İletişim 
Başkanlõğõ tarafõndan  
�21. Yüzyõl Yayõncõlõğõnda 
Fõrsatlar ve Meydan 
Okumalar� temasõyla 
İstanbul�da gerçekleştirildi. 
Yayõncõlõğõn dönüşümü ve 
geleceğinin ele alõndõğõ 
zirveye; İstanbul Ticaret 
Üniversitesi Mütevelli Heyet 
Başkanõ Dr. İsrafil Kuralay, 
Mütevelli Heyet Üyesi Doç.  
Dr. Vahdettin Işõk ve Genel 
Sekreter Erdal Cesar katõldõ. 

BABIALİ�NİN 
KÜLTÜREL MİRASI 
Zirvede konuşan İstanbul 

Ticaret Üniversitesi Mütevelli 
Heyet Başkanõ Dr. İsrafil 

Kuralay, Cağaloğlu ve 
Babõali�nin kültürel mirasõna 
dikkat çekerek, İstanbul�un 
basõn ve yayõncõlõk 
dünyasõndaki tarihsel rolüne 
vurgu yaptõ. Dr. Kuralay, 
�İstanbul�un Kültürel Yüzü: 
Cağaloğlu, Sultanahmet, 
Beyazõt� kitabõnõn, bu mirasõ 
kayõt altõna alan önemli bir 
eser olduğunu belirterek, 
yayõncõlõk dünyasõnõn değişen 
dinamikleri hakkõnda 
değerlendirmelerde bulundu.  
İstanbul Ticaret Üniversitesi 

Mütevelli Heyet Üyesi Doç. Dr. 
Vahdettin Işõk ise �Türkiye�de 
Yayõncõlõğõn Hafõzasõ: 
Tanõklõklar� başlõklõ oturumda 
panelist olarak yer aldõ. 

Zirve kapsamõnda �Küresel 

Yayõncõlõğõn Geleceği: 
Hegemonya, Etik ve Yeni 
Anlatõlar�, �Dijitalleşen 
Yayõncõlõk ve Okuma 
Kültürünün Geleceği�, 
�Kültürel Diplomasi Aracõ 
Olarak Yayõncõlõk� ve 
�Türkiye�de Yayõncõlõğõn 
Hafõzasõ: Tanõklõklar� gibi 
başlõklarla oturumlar 
gerçekleştirildi. Türkiye�nin 
zengin yayõncõlõk mirasõnõn 
sergilendiği etkinlikte, 
Osmanlõ�dan Cumhuriyet�e 
uzanan yayõncõlõk tarihine  
õşõk tutuldu.

21 Şubat 2025
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21. yüzyõl yayõncõlõğõnda fõrsatlar 

Ortak alfabe Türk 
dünyasõnda bağlarõ 
yeniden güçlendirir  

İstanbul�da düzenlenen Türkiye Yayõncõlõk 
Zirvesi�nde, yayõncõlõğõn dönüşümü ve geleceği 
konuşuldu. Zirve, �21. Yüzyõl Yayõncõlõğõnda Fõrsatlar 
ve Meydan Okumalar� temasõyla gerçekleştirildi.

ERTAN ERYILMAZ 
 

T
ÜRKLERİN tarih boyunca 
kullandõğõ alfabeler, İstanbul 
Ticaret Üniversitesi Türkçe 
Öğretimi Uygulama ve 

Araştõrma Merkezi�nin (Ticaret 
TÖMER) düzenlediği �Ortak Türk 
Alfabesi Bilgilendirme ve Farkõndalõk 
Çalõştayõ�nda masaya yatõrõldõ. 
Çalõştayda ortak Türk alfabesinin Türk 
dünyasõnda ortak iletişimi 
güçlendireceği, akademik ve kültürel 
işbirliklerine katkõ sağlayacağõ 
üzerinde duruldu. Ortak alfabenin 
Türk dünyasõnõn tarihsel bağlarõnõ 
yeniden güçlendireceği vurgulandõ.  

Sütlüce Yerleşesindeki çalõştaya, 
Ticaret TÖMER Müdürü Dr. Öğr. 
Üyesi Ülkü Akçay, Dr. Öğr. Üyesi 
Zebiniso Kamalova, Öğr. Gör. Eyüp 
Tugay Bahar, araştõrmacõ Sinem 
Büyükkahraman, akademisyenler  
ve öğrenciler katõldõ.  

İLK FİKİR 1926�DA ATILDI 
Çalõştayda konuşan Öğr. Gör. Eyüp 

Tugay Bahar, Türklerin tarih boyunca 
10�dan fazla yazõ sistemi kullandõğõnõ 
belirterek, bu alfabelerin coğrafi ve 
kültürel etkenler doğrultusunda 
şekillendiğini ifade etti. Ortak Türk 
alfabesi fikrinin aslõnda uzun yõllara 
dayanan bir geçmişi olduğunu 
vurgulayan Bahar, �1926�da Bakü�de 
toplanan Türkoloji Kongresi�nde Latin 
esaslõ ortak bir alfabe oluşturma fikri 
gündeme geldi ve bu, dönemin 
Sovyetler Birliği tarafõndan da 
desteklendi. Ancak bu süreçte bazõ 
siyasi nedenlerle alfabe değişiklikleri 
yaşandõ ve Türk topluluklarõ farklõ  
yazõ sistemleri kullanmaya devam 
 etti� dedi.  

ÇERÇEVE OLUŞTURULDU 

Sovyetler Birliği�nin dağõlmasõnõn 
ardõndan İstanbul�da düzenlenen 
�Milletlerarasõ Çağdaş Türk Alfabeleri 
Sempozyumu�na değinen Bahar, bu 
toplantõda ortak alfabe oluşturulmasõ 
için atõlan adõmlarõn önemine dikkat 
çekti. Türk dillerindeki fonetik 
farklõlõklara rağmen alfabenin ortak 
sesleri yansõtacak şekilde 
oluşturulmasõ gerektiğini belirten 
Bahar, �Bugüne kadar yapõlan 
çalõşmalarda bir çerçeve alfabe 
oluşturuldu. Ancak farklõ Türk 
dillerinin özel karakterlerini içeren bir 
sistemin de geliştirilmesi gerekir� dedi.  

REHBER NİTELİĞİNDE 
Öğr. Gör. Eyüp Tugay Bahar, 2024 

yõlõnda Bakü�de Türk Devletleri 
Teşkilatõ�nõn öncülüğünde düzenlenen 
toplantõda, ortak alfabenin yeniden ele 
alõndõğõnõ belirtti. Günümüzde, ortak 
alfabenin temel harfler üzerinden 
şekillendiğini, ancak her Türk halkõnõn 
kendi ihtiyaçlarõna uygun harfleri 
ekleyebileceği bir sistem olarak 
düşünüldüğünü ifade etti. Türk Dil 
Kurumu�nun da bu konuda 
açõklamalar yaptõğõnõ hatõrlatan Bahar, 
ortak alfabenin Türkiye�de mevcut 

Latin alfabesinin yerine 
geçmeyeceğini, sadece bir rehber 
niteliğinde olacağõnõ vurguladõ. 

TÜRKLERİN YAZI 
SİSTEMLERİ 
Çalõştayda konuşan araştõrmacõ 

Sinem Büyükkahraman da Türkçenin 
yazõlõ tarihine õşõk tutarak, Türklerin 
sistematik olarak kullandõğõ ilk 
alfabenin Köktürk alfabesi olduğunu 
belirtti.  

Türklerin yazõ sistemlerinde zaman 
içinde değişimler yaşandõğõnõ belirten 
Büyükkahraman, Köktürk alfabesinin 
ardõndan Uygur alfabesinin 
benimsendiğini, Arap alfabesine 
geçişle birlikte yazõ geleneğinde 
farklõlõklar oluştuğunu kaydetti.  

Konuşmasõnda Türk yazõ 
sistemlerinin coğrafi yayõlõmõna da 
değinen Büyükkahraman, Orhun 
Abideleri�nin yalnõzca Moğolistan�da 
değil, Kõrgõzistan�dan Macaristan�a 
kadar geniş bir alanda taşlara 
kazõndõğõnõ ifade etti. Yazõlõ belgelerde 
Türkçeye özgü seslerin, alfabelerin 
evrimiyle birlikte farklõ biçimlerde 
temsil edildiğini vurgulayan 
Büyükkahraman, bu durumun 
Türkçenin gelişim sürecine dair önemli 
ipuçlarõ sunduğunu söyledi.

ICEF Dubai Fuarõ�nda  
işbirlikleri artõrõldõ

ULUSLARARASI 
eğitim alanõnda önemli 
bir buluşma noktasõ 
olan ICEF Dubai Fuarõ, 
Birleşik Arap 
Emirlikleri�nin Dubai 
şehrinde, 12-14 Şubat 
2025 tarihlerinde 
dünyanõn farklõ 
noktalarõndan gelen 
üniversiteleri ve eğitim 
acentelerini bir araya 
getirdi. Ticaret Bakanlõğõ�nõn 
onayõyla gerçekleştirilen Türkiye 
milli katõlõm organizasyonunda  
16 Türk üniversitesi yer aldõ.  
İstanbul Ticaret Üniversitesi�ni 

fuarda, Uluslararasõ Ofis 
Koordinatörü Fatma Kabaoğlu ile 
M. Furkan Çalõşan temsil etti. 
Üniversitenin uluslararasõlaşma 
stratejisi doğrultusunda yürütülen 
çalõşmalar fuarda ilgi gördü. Fuar 
süresince, Ortadoğu, Afrika ve 
Güney Asya bölgelerinden gelen 
eğitim profesyonelleriyle ikili 

görüşmeler yapõlarak üniversitenin 
uluslararasõ işbirlikleri güçlendirildi. 

Fuarda, Türkiye Cumhuriyeti 
Dubai Başkonsolosu Onur Şaylan 
ile KKTC Dubai Temsilcisi Umut 
Koldaş, İstanbul Ticaret 
Üniversitesi�nin standõnõ ziyaret 
ederek başarõlar diledi. 

Fuara; Cezayir, Bahreyn, Mõsõr, 
İran, Irak, Ürdün, Kuveyt, Lübnan, 
Libya, Fas, Umman, Katar, Suudi 
Arabistan, Tunus ve Birleşik Arap 
Emirlikleri başta olmak üzere MENA 
Bölgesi ülkeleri katõlõm sağladõ.

Moda tasarõmlarõnõ  
iki fuarda sergilediler 
İSTANBUL Ticaret 

Üniversitesi Tekstil 
ve Moda Tasarõmõ 
Bölümü öğrencileri, 
tasarõmlarõnõ 
İstanbul�da 
düzenlenen  
iki fuarda sergiledi. 
Öğrencilerin 
çalõşmalarõ,  
5-8 Şubat 2025 
tarihleri arasõnda 
gerçekleştirilen Hazõr 
Giyim ve Moda Fuarõ 
(IFCO) ile İç Giyim ve  
Çorap Fuarõ�nda 
(LINEXPO) iki ayrõ 
standda ziyaretçilerin beğenisine 
sunuldu. Fuara, Tekstil ve Moda 
Tasarõmõ Bölüm Başkanõ Doç. Dr. 
Irmak Bayburtlu Çetinsoy, Öğr. 
Gör. Gülay Kaygusuz, Öğr. Gör. 
Demet Yõldõz Yanõzca, Arş. Gör. 
Şule Nur Alacatlõ ve bölüm 
öğrencileri katõldõ.  

Öğrencilerin projelerinin 

sergilendiği 
üniversite stantlarõ, 
sektör 
temsilcilerinden 
büyük ilgi gördü. 
Fuarda, sanayi 
işbirliklerinin 
geliştirilmesi ve 
uluslararasõ iletişim 
olanaklarõnõn 
artõrõlmasõ amacõyla 
çeşitli görüşmeler de 
gerçekleştirildi. 
İstanbul Ticaret 

Üniversitesi Mütevelli 
Heyet Başkanõ  
Dr. İsrafil Kuralay, 

İstanbul Ticaret Odasõ heyeti ve 
Türkiye İç Giyim Sanayicileri 
Derneği (TİGSAD) Başkanõ Eşref 
Geyik ile birlikte fuar alanõndaki 
üniversite stantlarõnõ ziyaret etti. 
Heyet, öğrencilerin çalõşmalarõnõ 
yakõndan inceleyerek, emeği geçen 
akademisyenleri ve öğrencileri 
tebrik etti.
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T
ÜRKİYE, ayakkabõ 
üretimiyle dünyada 
6�ncõ, ihracatta ise 
4�üncü sõrada yer 

alõyor. İstihdam deposu olan 
ayakkabõ sektörünün geçen 
yõlki toplam ihracatõ 1 milyar 
dolar oldu. Bu kadar gelişmiş, katma 
değerli üretim ve ihracat yapan sektörün 
gündemindeki en önemli sorun, 
merdiven altõ ya da taklit üretim.  

Konuyla ilgili İstanbul Ticaret�e 
konuşan Türkiye Ayakkabõ Sanayicileri 
Derneği (TASD) Başkanõ Berke İçten, 
ayakkabõda kayõt dõşõ üretimin çok hõzlõ 
arttõğõnõ belirterek, �Özellikle global 
markalarõn sahteleri üretilip, çok ucuz 
fiyata satõlõyor. Taklit üretim yõllõk 200 
milyon çifte ulaşõyor. Kayõt dõşõ üretim 
olduğu için herhangi bir kanuna tabi 
değil. Vergi, iş sağlõğõ ve güvenliği gibi 
konulara da dikkat edilmiyor. Taklit 
üretimin devlete zararõnõn yõllõk 1 milyar 
dolarlõk bir vergi kaybõ olduğunu 
düşünüyoruz� dedi. 

HAKSIZ REKABET   

İçten, merdiven altõ üretim konusunda 
2024 yõlõnda Ticaret Bakanlõğõ ve  
6 bakanlõğõn üst düzey yetkilileriyle 
Afyonkarahisar�da bir çalõştayda bir 
araya geldiklerini söyledi. Çalõştaya, 
İstanbul Ticaret Odasõ yetkililerinin de 
katõldõğõnõ belirten İçten, şu bilgiyi verdi: 
�Toplantõda devletin taklit üretime sõfõr 
toleransla yaklaşacağõ belirtildi. Bu 
buluşma bir farkõndalõk oluşturdu ama 

yeterli değil. Taklit üretim, ciddi bir 
haksõz rekabet oluşturuyor. Bundan, 
taklidi yapõlan global markalar değil, 
tam tersine markalaşmaya çalõşan yerli 
firmalar, yani bizler zarar görüyoruz. 
Merdiven altõ üretim, katma değerli 
ihracatõmõzõ da olumsuz etkiliyor. 
Devletin burada biraz daha etkin 
adõmlar atmasõnõ bekliyoruz.�  

HAMMADDEYE ERİŞİM 
KOLAYLAŞMALI 

Berke İçten, özellikle pandemiyle 
birlikte tüketici taleplerinde değişiklik 
olduğunu belirterek, spor ayakkabõya 
ilginin arttõğõnõ söyledi. Spor ayakkabõ 
üretiminde sektörün eksiklikleri 
olduğunu dile getiren İçten, şöyle 
konuştu: �Hammaddeye erişimde  
sorun yaşõyoruz. Hammadde çok 
yüksek ilave gümrük vergileri ve 
antidampinglerle korunuyor. Bu yüzden 
2024�te ithalatõmõz tarihi rekorunu kõrdõ. 
Yaklaşõk 76 milyon çift ayakkabõ ithal 
edildi. Pahalõlõk ve döviz kurunun  
yatay seyretmesi de ithalatõn ana 
etkenlerinden biri. İthalatõ azaltmak  
için hammaddeye erişimimizin 
kolaylaşmasõnõ istiyoruz. Çinli, 
Endonezyalõ ve Vietnamlõ rakiplerimizle 
aynõ şartlarda malzemeleri tedarik 
edemezsek sorun yaşarõz. İşçiliğimiz 
zaten pahalõ. Malzeme de pahalõ  
olursa, hiç rekabet edemez pozisyona 
geliriz. Hammadde ve yarõ  
mamuldeki vergilerin bir an önce  
sõfõrlanmasõ lazõm.�  

Ayakkabõ ihracatõ, iki yõl içinde 
380 milyon çiftten 240 milyon çift 
seviyesine düştü. İhracatõn 
gerilemesinin nedenlerinden 
biri de yõllõk 200 milyon 
çifte ulaşan taklit üretim. 
Ayakkabõda ihracat 
düşerken, e-ihracat ise 
yükseliyor. 

ihracatõn topuğunu kõrõyor
Taklit ayakkabõ  

200 M�LYON200 M�LYON  

Ç�FTE ULAÞTIÇ�FTE ULAÞTI

TASD Başkanõ Berke 
İçten, sektörün yõllõk 
550 milyon çift üretim 
kapasitesi varken, şu 
anda 450 milyon çift 
seviyesine düştüğüne 
dikkat çekti. İçten, 
�İhracatta da iki yõl 
içinde 380 milyon 
çiftten 240 milyon 
çiftlere düştük. Bu sene 
ihracatõmõz adetsel 
bazda yüzde 20, değer 
bazõnda da yüzde 10 

geriledi. Ancak 
sevindirici tarafõ,  
e-ihracatõmõzda ciddi 
bir yükseliş var. Geçen 
yõl 1 milyar 160 milyon 
dolar olan toplam 
ayakkabõ ihracatõmõzõn 
285 milyon dolarlõk 
bölümünü yani  
yüzde 24.5�ini online 
kanallardan 
gerçekleştirdik.  
Suudi Arabistan  
başta olmak üzere 

Körfez ülkelerinde ve 
Azerbaycan�da 
ayakkabõ e-ihracatõn-
daki artõşõn bu yõl da 
devam etmesini 
bekliyoruz. Böylece 
2025�te e-ihracatõmõzõn 
400 milyon dolara 
ulaşmasõnõ 
öngörüyoruz� dedi.

400 milyon dolarlõk e-ihracat hedefliyoruz  

�Geleneksel 
pazarõmõz Rusya, 
Ukrayna ve Kazakistan 
iken, şu anda Suudi 
Arabistan önde� diyen 
TASD Başkanõ Berke 
İçten, Suudi 
Arabistan�õn özellikle  
e-ihracatta çok öne 
çõktõğõnõ vurguladõ. 

Azerbaycan ve 
Almanya�nõn da 
ihracatta ön sõralarda 
olduğunu dile getiren 
İçten, Rusya�da ise 
düşüş olduğunu söyledi. 
Geleneksel ihracatõn,  
e-ihracata göre yatay 
seyredeceği, belki bir 
miktar gerileyeceği 

öngörüsünde bulunan 
İçten, �Ama döviz kuru 
bizi yeniden rekabetçi 
hale getirirse yõlõn ikinci 
yarõsõ toparlanma olur 
diye düşünüyoruz� dedi.   

Suudi Arabistan e-ihracatta önde 

Yõllara göre 
ayakkabõ ihracatõ ($) 
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Kaynak: Ticaret Bakanlõğõ İhracat Genel Müdürlüğü

Mesude 
DEMİRHAN



ÖMÜR KIRBAŞLI 
 

T
EKnOpARK İstanbul�da yerleşik 
The Futural, Anadolu mirasõ 
kozmetik uygulamalarõnõ günümüz 
teknolojisiyle geliştiriyor. Cilt 

bakõmõ ve renkli kozmetiği içeren inovatif 
ürünleriyle dikkat çeken firma, kurduğu 
akademide bu alanda kendisini geliştirmek 
isteyen, kozmetiğe ilgili gençlere de önemli 
fõrsatlar sunuyor. 
The Futural 
kurucusu Mõsra 
Berna Özdemir, 
ürünlerini ve 
hedeflerini İstanbul 
Ticaret�e anlattõ. 

DOĞAL 
ÜRÜNLER 
n Kõsaca 

şirketinizi tanõtõr 
mõsõnõz? 

Anadolu mirasõ 
kozmetik ürünleri 
üretmek amacõyla 
kurulan firmamõzda birçok cilt problemine 
minimum ürünle çözüm bulan doğal, yerli 
ve milli kozmetik ürünleri geliştiriyoruz. 
Cilt bakõm ürünlerinden renkli kozmetiği 
kapsayan bu geniş skalayõ hedefliyor ve  
bu alanda patentlenebilir ürünler 
geliştiriyoruz. Ürünlerimizin temel prensibi, 
kozmetik sektöründeki mevcut ürün 
çeşitliliğinin yanõ sõra pratik kullanõma daha 
uygun ve sürdürülebilir temiz bir gelecek 
için doğal hammaddelerle oluşturduğumuz 
ve doğal ürünlerin geç emilim özelliğini 
tersine çevirecek formülasyonumuzla cilt 
bakõmõnõ daha kolay ve pratik hale 
getirmek. Doğal kozmetik ürünleri 
oluşturarak, ülkemizin katma değerini 
artõracak ve mevcut ihtiyaçlarõnõ 
karşõlayacak ürünler üretmeyi planlõyoruz. 
�Anadolu kozmetiği� algõsõnõ oluşturarak, 
kadim topraklarõmõzdaki geçmiş kozmetik 
uygulamalarõnõ günümüz teknolojisiyle 
birleştirip üretmek, yeni nesil kozmetik 
ürünlerimizi tüm dünyada duyurmak  
asõl hedefimiz. 

ÖDÜL ALDI 

n Bize ürünlerinizden bahseder 
misiniz, patentli kaç ürününüz var? 

Ürünlerimizin temel prensibi, 
Anadolu�daki geçmiş kozmetik 
uygulamalarõndan esinlenerek günümüz 
teknolojisindeki doğal hammaddeler ve 
aktifler aracõlõğõyla kozmetikteki ürün 
çeşitliliğini minimalize etmek. Bu sayede 
aynõ faydayõ �daha az adet� cilt bakõm 
ürünüyle sağlayarak tüketicilere 
sunuyoruz. Ürünlerimiz içerisinde sağlõk ve 
kozmetik alanõnda ortak kullanõma uygun 
cilt bakõm jelimizin formülasyonu hem 
ulusal hem de uluslararasõ patentlidir. Aynõ 
zamanda bu formülümüze ISIF�22 
Uluslararasõ Buluş Yarõşmasõ�nda gümüş 
madalya almaya hak kazandõk. Bu 
formülümüzle sağlõk sektöründeki 
kimyasal polimer bazlõ US jeli yerine doğal 
içerikli, ciltte yapõşkanlõk bõrakmayan, cildi 
nemli tutan, uygulama bölgesinin 
rahatlamasõna yardõmcõ kağõt havlu ile 
silme işlemi gerektirmeyen bir US jeli 
geliştirdik. Bunun kozmetik yönünde ise 
lazer ve güneş yanõklarõna karşõ hõzlõ bir 
şekilde cildi soğutacak, nemli tutacak, tüm 
vücuda uygulanabilen, aynõ zamanda 
makyaj bazõ olarak kullanõlabilecek 
formülde bir ürünümüz mevcut.  

Bunlarõn dõşõnda beş ürünümüz daha 
bulunuyor. Hibisküs ekstraktõ içeren bir cilt 
bakõm serumumuz var. Bu serumumuz, 
düzenli kullanõmda temiz görünümlü 
pembe cilt alt tonuna günler içerisinde 
kavuşmanõza yardõmcõ oluyor. Yanaklar 
doğal pembeliğine dönüş yapõyor. Benim 

çok sevdiğim ve kullananlardan 
çok güzel yorumlar aldõğõm ikinci 
ürünüm oluyor. 

Bir diğeri ise beş etkili cilt 
bakõm toniği. Bu tonik, ciltte beş 
farklõ etki sağlayarak leke, sivilce 
ve siyah noktalara, gözeneklere, 
kõrõşõklõk problemlerine karşõ 
geliştirildi. İçerisinde 12 farklõ 
bitkisel içerik, postbiyotik, 

collagen ve hyaluronic asid bulunduruyor.  
Bunlarõn dõşõnda Cafein-niacinamide 

Complex premium serimiz var. Bu serimiz, 
lekeli ve sõkõlõğõnõ kaybetmiş ciltlere özel 
geliştirildi. Cafein-niacinamide Complex 
premium Cream, cildi düzenli kullanõmda 
daha sõkõ, ilk kullanõmdan itibaren daha 
aydõnlõk ve dolgun gösteriyor. Cafein-
niacinamide Complex premium Serum ise 
düzenli kullanõmda leke ve cilt pürüzlerinin 
azalmasõna yardõmcõ oluyor. Cafein-
niacinamide Complex premium Eyes Care 
Gel, gözaltõ morluklarõnõn azalmasõna 
yardõmcõ olurken, düzenli kullanõmda kaz 
ayaklarõnõ da gözle görülür bir şekilde 
azaltõyor. Bununla birlikte bu serideki ürün- 
lerimiz gece kullanõma uygun olmasõna 
rağmen cildi gün boyu nemli ve dolgun 
tutuyor. Böylece gece kullandõğõnõz krem, 
gün içisinde de yüzünüzü canlõ gösteriyor. 

BİLİMSEL YAKLAŞIM  
n Akademi çalõşmalarõ nasõl gidiyor? 
Markamõza ait bir akademi topluluğu 

oluşturduk. Burada yer alan gönüllü kimya 
ve eczacõlõk öğrencileriyle birlikte doğal 
kozmetik oluşturmayõ merak eden tüm 
öğrencilere öğretmeyi hedefliyoruz. The 
Futural Akademi, bizim için çok yeni bir 
girişim olmasõna rağmen hõzlõ bir şekilde 
üniversite öğrencilerinin gözdesi olma 
yolunda. Akademi ekibi olarak genç ve 
dinamik ekibimizle cilt sağlõğõ ve güzelliğini 
daha iyi anlamak için yoğun bir araştõrma 
içerisine girerek yaşlanma, fotoyaşlanma ve 
hastalõklarõn cilt üzerindeki etkileri gibi 
güncel değişimlerin çalõşmalarõnõ yaparak, 
doğru ve doğal çözümler sunmayõ 
hedefliyoruz. 

GENÇ BEYİNLERİN GÜCÜ 
The Futural Akademi ekibi olarak genç 

yetenekleri destekleyerek kariyer yolunda 
benzersiz deneyimler kazandõrõyoruz. 
Araştõrma ve geliştirme seçeneklerine dahil 
olarak sektördeki yenilikleri ve trend 
uygulama yöntemlerini öğrenerek sürekli 
gelişiyor ve grup içerisinde beyin fõrtõnasõ 
yapõyoruz. Geleceğin kozmetik bilimcilerini 
oluşturmak amacõyla onlarõ destekliyor, 
kongrelere ve seminerlere dahil ediyoruz. 
Sektör ortaklarõmõzla tanõştõrõp network 
edinmelerine yardõmcõ oluyor ve bir 
kozmetik markasõnõn tüm yolculuğuna 
tanõklõk ediyoruz. 

SOSYAL PROJE 
Akademi bünyesinde çoğunlukla kõz 

öğrencilerin yer almasõna özen 
gösteriyoruz. Kõz öğrencilerin kozmetik 
bilimi üzerinde yön gösterici olmasõnõ 

hedefliyoruz. Bu alanda kõz öğrencilerimizle 
daha fazla araştõrma ve geliştirme 
uygulamalarõ yaparak sektörde doğal ve 
multifonksiyonel içerikli ürünlerin 
gelişiminde yer almasõnõ istiyoruz. Ortak 
TÜBİTAK projeleri yazarak, staj imkanlarõ 
ve akademide yetkin görevler sunuyoruz. 
Workshop eğitimlerinde gözlemci olarak 
yer almasõnõ sağlõyoruz. Öğrencilerimizi her 
alanda görevlendirerek sektörü yakõndan 
tanõma ve kendi ilgi alanlarõnõ keşfetme 
fõrsatõ sunuyoruz. 

ATÖLYE EĞİTİMLERİ 
Sosyal sorumluluk anlayõşõmõzõn önemli 

bir parçasõ olarak, öğrendiklerimizin 
paylaşõlmasõ ve gelecek nesillere 
aktarõlmasõnõn sağlanmasõ amacõyla 
kozmetik alanõnda ürün geliştirmek isteyen 
öğrencilere uygun ürün yapõm eğitimleri 
sveriyoruz. Genç zihinlere bilim ve 
sürdürülebilir güzellik anlayõşõnõ aşõlõyoruz. 
Bu eğitimlerde; 

l Cilt sağlõğõ ve doğru bakõm ürünleri ile 
ilgili bilinçlendirme yapõyoruz. 

l Sürdürülebilir kozmetik hakkõnda 
bilgi veren çevre bilincini artõrõyoruz. 

l Bilimsel merakõ teşvik ederek, 
geleceğin bilim insanlarõnõ 
cesaretlendiriyoruz. 

The Futural Akademi olarak, bilimi 
yalnõzca laboratuvarlarõmõzda kullanmakla 
kalmayõp; aynõ zamanda toplumla 
paylaşarak kozmetik biliminin doğru 
yansõtõlmasõna katkõ sağlõyoruz. Çünkü biz, 
gerçek güzelliğin yalnõzca cilt bakõm 
ürünlerinin kullanõlmasõyla değil, aynõ 
zamanda bilgi paylaşõmõ ve sosyal 
sorumlulukla da artacağõna inanõyoruz. 

DAHA ÇOK KİŞİYE ULAŞACAK 
n Gelecek planlarõnõz neler? The 

Futural Akademi�yi nasõl geliştirmeyi 
planlõyorsunuz? 

The Futural Akademi olarak hem ulusal 
hem de uluslararasõ işbirlikleri ve dijital 
platformlarõmõzõ genişleterek daha fazla 
kişiye ulaşmayõ hedefliyoruz. Ayrõca 
sürdürülebilirlik ve inovasyon odaklõ yeni 
projeler geliştirerek, bünyemizdeki öğrenci- 
lere global çapta rekabet edebilecek bilgi ve 
yetkinlikler kazandõrmayõ planlõyoruz. 
Eğitim içeriklerimizi sürekli güncelleyerek, 
sektördeki yenilikleri ve trendleri takip 
eden bir akademi olmaya devam edeceğiz.
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Ekonomik dalgalanmalar ve 
belirsizlikler, girişimcilik ekosistemini 
de doğrudan etkiliyor. Ancak 2024 
verileri, Türkiye�nin startup 
dünyasõnda umut verici bir dönemin 
başladõğõnõ gösteriyor. Finansmana 
erişimde zorluklar devam etse de 
yapay zeka ve biyoteknoloji gibi 
alanlarda büyük fonlamalar 
gerçekleştirildi. 

StartupCentrum tarafõndan 
hazõrlanan ve geçtiğimiz günlerde 
yayõnlanan 2024 Türkiye Startup 
Ekosistemi Yatõrõm Raporuna göre, 
geçtiğimiz yõl Türkiye�deki girişimlere 
toplamda 1.41 milyar dolar yatõrõm 
yapõldõ. Toplam 577 yatõrõm turunun 
yüzde 57�sini (329 yatõrõm) TÜBİTAK 
BiGG fonlarõ oluştururken, bu turlar 
8.5 milyon dolarlõk bir büyüklüğe 
ulaştõ. Özel yatõrõmlar ise yüzde 30�luk 
azalmaya rağmen toplamda 1.398 
milyar dolarlõk hacme ulaştõ. Bu 
rakamlar, sermaye akõşõnõn yön 
değiştirdiğini, ancak hâlâ büyük 
fõrsatlarõn mevcut olduğunu 
gösteriyor. 

2024�te öne çõkan yatõrõmlarõn 
başõnda Insider ve Getir geliyor.  
500 milyon dolar fon toplayan Insider, 
yapay zeka tabanlõ kişiselleştirme 
teknolojileriyle global pazarda etkisini 
artõrõyor. Getir ise 250 milyon  
dolarlõk yeni bir fonlama ile büyük 
yatõrõmcõlarõn ilgisini çekmeye devam 
ediyor. Bu büyük yatõrõmlarõn dõşõnda, 
Spyke Games, Colendi, Intenseye ve 
Midas gibi şirketler de önemli 
fonlamalar aldõ ve sektördeki rekabeti 
canlandõrdõ. 

Teknopark girişimleri 
Yatõrõm trendlerine baktõğõmõzda 

yapay zeka, 715.8 milyon dolarlõk 
fonlamayla zirvede yer alõyor. Bu 
alanda büyük oyuncular ortaya 
çõkmaya başlarken, biyoteknoloji ve 
sağlõk sektörü de 126 girişime yatõrõm 
yapõlarak dikkat çekici bir yükseliş 
gösterdi. Bu iki alan, ekosistemin 
geleceğini şekillendiren en kritik 
yatõrõm alanlarõ olarak öne çõkõyor. 

Teknopark girişimlerine olan ilgi de 
artmõş durumda. 2024�te teknopark 
şirketlerine yapõlan yatõrõmlar  
825 milyon dolara ulaşarak, geçen yõla 
göre çarpõcõ bir artõş gösterdi. İTÜ, 
ODTÜ ve Boğaziçi gibi üniversitelerin 
mezun girişimcileri en çok yatõrõm 
alanlar arasõnda yer aldõ. 

Girişimcilik ekosistemindeki bir 
diğer önemli değişim, kadõn 
kurucularõn oranõndaki artõş oldu. 
2024�te en az bir kadõn kurucu ortak 
bulunduran girişimlerin oranõ yüzde 
32.2�ye yükseldi. Bu oran, ekosistemin 
giderek daha kapsayõcõ hale geldiğini 
ve farklõ perspektiflerin girişim 
dünyasõna katkõsõnõn arttõğõnõ 
gösteriyor. 

Yabancõ yatõrõmcõlar 
Yabancõ yatõrõmcõlarõn Türkiye 

startup ekosistemine olan ilgisi de 
dikkat çekici bir noktaya geldi. 2024�te 
yabancõ sermaye, BiGG hariç 
tutulduğunda toplam yatõrõm 
turlarõnõn yüzde 21�inde yer aldõ. Bu 
oran, uluslararasõ fonlarõn Türkiye�yi 
göz ardõ etmediğini ve büyük 
fonlamalar için pazarda yer aldõğõnõ 
gösteriyor. 

Girişim ekosisteminde yeni 
dinamiklerin ortaya çõktõğõ bu 
dönemde, bireysel ve kurumsal 
yatõrõmcõlarõn stratejileri de değişiyor. 
Bireysel yatõrõmcõlar daha dikkatli 
seçimler yaparken, büyük fonlar daha 
az sayõda ancak yüksek hacimli 
yatõrõmlar gerçekleştiriyor. 
Ekosistemin geleceği, bu büyük 
fonlamalarõn hangi alanlara 
yönlendirildiğiyle yakõndan ilgili 
olacak. 

Sonuç olarak, 2024 yõlõ girişim 
ekosisteminin toparlanma ve yeniden 
canlanma sürecine işaret ediyor. 
Yapay zeka ve biyoteknoloji gibi 
alanlarda gerçekleşen büyük 
fonlamalar, ekosistemin geleceğinin 
parlak olduğuna dair önemli işaretler 
sunuyor. Türkiye startup ekosistemi, 
küresel rekabet içinde konumunu 
güçlendirmek ve sürdürülebilir bir 
büyüme yakalamak için yenilikçi 
adõmlar atõyor.
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DİJİTAL KÖŞE

Doç. Dr. Adnan ERTEMEL

Anadolu kozmetiği  
akademide gelişecek

Teknopark İstanbul firmalarõndan The Futural, 
genç girişimcilere ve kozmetik dünyasõna ilgi 
duyanlara ilham vermek, bilgi paylaşõmõ yapmak ve 
onlarõ sektöre hazõrlamak amacõyla akademi kurdu. 
The Futural Akademi�de, Anadolu kozmetiğinin 
araştõrõlarak, yeni nesillere aktarõlmasõ hedefleniyor. 

Anadolu 
kültürünün  
sõrlarõ var 

Anadolu kültürü çok 
zengin ve sõrlarla dolu bir 
kültür. Bu kültürün  
hepimizi etkilediğini ve 
unutulmamasõ gerektiğini 
düşünüyorum. Bu yüzden 
Kore kozmetiği ile 
tanõştõğõm lise 
dönemlerinde Anadolu 
kültüründeki kozmetik 
yönelimlerini merak edip 
araştõrmaya başladõm. 
Osmanlõ döneminden 
Sümerler, Asurlular 
dönemine kadar birçok 
makaleyi okuma fõrsatõ 
buldum. Bu yüzden bu 
bilgilerin gün yüzüne 
çõkmasõna yardõmcõ olmak 
için ürünlerimdeki 
formüllere Anadolu 
uygulamalarõnõ 
serpiştiriyorum.  

Teknopark 
İstanbul�un  
katkõsõ çok 

Teknopark İstanbul, 
benim hayatõmda  
çok özel ve önemli bir 
yere sahip. Hayalim olan 
kozmetik sektörüne giriş 
yapmama ve girişimcilik 
ekosisteminde farklõ 
düşünmeme yardõmcõ  
oldu. Markamõ ve 
girişimimi duyurmak, aynõ 
zamanda ilerletmek için 
çok katkõsõ oldu. Bir 
girişimcinin farklõ 
sektörlerdeki girişimleri 
tanõyõp vizyonumun 
genişlemesine yardõmcõ 
olmasõ açõsõndan 
teknoparklar çok değerli. 
Bize sağladõğõ alt yapõlar 
ve farklõ platformlar 
sayesinde girişimimin 
ilerlemesine yardõmcõ 
oluyor.

MİLLİ SANAYİ  
İÇİN GÖREVDE
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Türkiye startup  
ekosistemi görünümü



AYŞE BAŞAK  
 

KonvAnSiYonel tarõmda bitkileri 
besleyip desteklemek için sentetik 
gübre kullanõlõyor. Ancak yeni 
çalõşmalar bunun hem düşük verimli 

hem de çevreyi kirleten bir yöntem olduğunu 
gösteriyor. Bu noktada alternatif bir yöntem, 
çiftçilerin daha verimli ve üretken olmalarõna 
imkan sağlõyor. Bu alternatifin merkezinde 
azot üreten mikroplar çalõşõyor.  

GELENEKSEL  
YÖNTEMİN ETKİSİ 
Atmosferik azotu 

amonyak gübresine 
dönüştürmede 
kullanõlan �Haber-
Bosch� yöntemi, 
tarõmõ devrim 
niteliğinde 
değiştirdi. Bu 
yöntem, artan 
dünya nüfusunu 
beslemeye yardõmcõ 
olsa da çevresel 
sorunlarõ artõrdõ. Dünyadaki enerji yoğun 
kimyasal işlemlerden biri olan süreç, küresel 
enerji tüketiminin yüzde 1 ila 2�sine denk 
geldiği gibi güçlü bir sera gazõ olan azot oksit 
de salõyor. Aşõrõ azot, yeraltõ sularõnõ kirletiyor 
ve deniz yaşamõna zarar veriyor.  

DOĞAL ÜRETİM  
Pivot Bio adlõ şirket, bu 

süreci ve zararlarõnõ ortadan 
kaldõrmak, çiftçiliği 
sürdürülebilir hale getirmek 
için sentetik gübre yerine azot 
üreten mikroplar geliştirdi. 

Profesör Chris voigt, Karsten temme ve Alvin 
tamsir tarafõndan kurulan şirket, bitki 
köklerinde büyüyüp çoğalmak üzere 
tasarladõklarõ, kök şekerleriyle beslenen 
mikroplarla azot üretmeye başladõ.  

Pivot�un tasarladõğõ mikroplar, büyüyen kök 
sisteminin yüzeyinde yaşõyor, bitki şekerlerini 
yiyor ve bitkinin yaşam döngüsü boyunca 
azot salõyor. Sistemin en can alõcõ özelliği, 
mikrop kolonisinin bitkiyle birlikte  
büyümesi, çoğalõp genişlemesi ve böylelikle 
bitkinin tam ihtiyaç duyacağõ anda  
daha fazla azot üretebilmesi. 

HAYAL GERÇEK OLDU 
Azot fiksasyonu (azotun bağlanmasõ), 

azotu fiksleyebilen ilk mikrop 
keşfedildiğinden bu yana, yani bir asõrdõr 

bilim insanlarõ ve çiftçiler için tutkuyla 
araştõrõlan bir konu oldu. Çünkü büyük 
ölçekli tahõl üretiminde bunu kullanmanõn bir 
yolunu bulmak her şeyi değiştirecekti. işte 
Pivot Bio, bir süre önce sadece hayal olan 
teknolojiyi ilk kez erişilebilir hale getirerek 
güncel hayatõn parçasõ kõldõ. Ancak ekip, 
geliştirdikleri mikroplarõn bitkinin  
sağladõğõ toplam şekerin şimdilik sadece  
bir kõsmõnõ kolonize edebildiğini ve ürünü 
daha verimli hale getirmenin bir yolunu 
aradõklarõnõ belirtiyor.  

YENİ CEVAPLAR ARANIYOR 
Bilim insanõ Karsten temme, geliştirdikleri 

teknolojiyle �Çiftçilerin verimi nasõl 
artõrõlabilir, karşõlaştõklarõ sorunlarõn 
üstesinden gelmelerine nasõl yardõmcõ 
olunabilir� sorularõna cevap aradõklarõnõ  
ifade ediyor. 

Öte yandan, Pivot Bio�nun çeşitli ürünleri 
halihazõrda milyonlarca dönümlük Amerikan 
tarõm arazisinde mõsõr, buğday, arpa,  
yulaf ve diğer tahõllarõ yetiştirmek için 
kullanõlõyor ve yüz binlerce ton 
karbondioksiti ortadan kaldõrarak  
çevrenin korunmasõna katkõ sağlõyor. 
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Sentetik gübreler yerine azot 
üreten mikroplar kullanõlarak verimi 
artõrmanõn yeni bir yolu bulundu. 
Bilim insanlarõ, köklerde bu 
mikroplarõ çalõştõrarak tarõmõ daha 
çevreci hale getirecek.  

Yapay zeka, hastalõklarõ  
proteinden tespit edecek 

Proteinin yapõsõ, bilim insanlarõ 
tarafõndan yarõm yüzyõldan fazla bir süredir 
inceleniyor. Artõk bu araştõrmalar için yapay 
zeka devrede. Araştõrmalar, proteinin yapõsõnõ 
tahmin edebilen yapay zeka aracõ AlphaFold 
ile yeni bir aşamaya ulaşmõştõ. Son geliştirilen 
ProtGPS ile de protein araştõrmalarõnda ve 
tõpta yeni bir dönem başlõyor. Böylece 
hastalõklarõn teşhisinin ve tedavisinin 
kolaylaşacağõ ümit ediliyor.  

LOKALİZASYON ÖNEMLİ 
Bir proteinin yapõsõ, o proteinin  

neler yapabileceğini 
belirliyor. Bilim 
insanlarõ uzun süredir 
bunu biliyor. Bununla 
birlikte yakõn zamanda 
bir proteinin 
lokalizasyonunun, işlevi 
için de kritik olduğu 
fark edildi. Ancak bilim 
insanlarõ, şimdilik bu 
bilgiyi tahmin etmenin 
sistematik bir yolundan yoksun. Bu arada 
proteinler sabit bir yapõya katlanamayan, 
bunun yerine proteinlerin hücredeki dinamik 
bölmelere katõlmasõna yardõmcõ rolü oynayan 
amino asit bölgeleri içeriyor. MIt Profesörü 
richard Young ve araştõrma ekibi, �Bu 
bölgelerdeki kod, diğer bölgelerin yapõsõnõ 
anlamak için kullanõldõğõ gibi protein 
lokalizasyonunu tahmin etmek için 
kullanõlabilir mi� sorusuna yanõt aradõ.  

YERİ TAHMİN EDİLİYOR 
Bu araştõrmada eksik parçalar tamamlandõ 

ve MIt araştõrmacõlarõ ProtGPS adõnõ 

verdikleri bir yapay zeka modeli geliştirdi. 
Science dergisinde yayõnlanan makalede, 
ProtGPS�in bir proteinin bilinen 12 bölme 
türünden hangisine yerleşeceğini ve hastalõkla 
ilişkili bir mutasyonun bu yerleşmeyi 
değiştirip değiştirmeyeceğini tahmin 
edebildiği açõklandõ. Buluşun yapabildikleri 
bununla da sõnõrlõ değil. Araştõrma ekibi, 
belirli bölmelere yerleşecek yeni proteinler 
tasarlayabilen bir üretken algoritma da 
geliştirdi. Geliştirilen modelin tahminlerinin 
çoğu hücrelerde deneysel testlerle doğrulandõ. 
Hata payõnõn çok düşük olduğu da böylece 

netleşti. Buluşun çõğõr 
açõcõ oluşu tam da bu 
yüzden. Çünkü yapay 
zekanõn bu alanda 
kullanõmõna ilişkin çok 
sayõda heyecan verici 
makale var. Ancak 
bunlarõn yüzde 99.9�u 
gerçek sistemlerde asla 
test edilmiyor. ProtGPS, 
gerçek bir laboratuvarda 

test edildi ve algoritmasõnõn ne kadar iyi 
performans gösterdiği görüldü.  

İLAÇ TASARLAMA  
MIt Profesörü Young, buluşlarõnõn, 

proteinleri inceleyen bilim insanlarõnõn 
araştõrmalarõnõ kolaylaştõracak güçlü bir 
platforma doğru atõlan ilk adõm olacağõnõ 
belirtti. Young, böylece mutasyonlarõn doğal 
süreçleri nasõl bozduğunu ve hücredeki işlev 
bozukluğunu tedavi etmek için terapötik 
hipotezlerin nasõl üretilebileceğini, daha da 
önemlisi ilaçlarõn nasõl tasarlanacağõnõ 
anlamaya yardõmcõ olmasõnõ umuyor. 

Mikrop gübresiyleMikrop gübresiyle  
çevre dostu tarõmçevre dostu tarõm
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Çarşõ ve kartlarda  
Ramazan bereketi 

 

Ramazan ayõna sayõlõ günler kala çarşõ ve pazar 

yerlerinde hareketlilik yaşanõyor. Tezgahlarda 

özellikle hurma, kuruyemiş ve şarküteri ürünleri 

büyük ilgi görüyor. Tüketici alõşkanlõklarõnõn 

değişmesiyle dijital kartlara da talep arttõ. 

MESUDE DEMİRHAN 
 

O
N bir ayõn sultanõ Ramazan,  
1 Mart Cumartesi günü 
başlõyor. İftar ve sahur 
hazõrlõklarõ için de çarşõ ve 

pazar yerlerinde alõşveriş telaşõ 
yaşanõyor. Her keseye göre ürün bulmak 
mümkün olduğu için tarihi Eminönü ve 
Mõsõr Çarşõsõ da Ramazan öncesi 
oldukça kalabalõk. 
Hurmadan zeytine, 
onlarca çeşit peynire 
kadar sofralarõn 
vazgeçilmezi 
olan 
iftariyeliklere 
artan ilgiden 
esnaf 
memnun.   

HURMA 
250 
TL�DEN  
BAŞLIYOR  

Hurmadan 
zeytine, şarküteri 
ürünlerinden 
kuruyemiş ve 
lokuma kadar 
envai çeşidin 
olduğu 
Eminönü ve 
Mõsõr Çarşõsõ 
yõlõn en 
kalabalõk 
dönemini 
yaşõyor. 
Vatandaşlar bir 
taraftan ürünlerin 
tadõna bakarken bir 
taraftan da fiyat 
araştõrmasõ yapõyor. 
Ramazan�da 
özellikle 
sofralarõn 
vazgeçilmezi 
olan hurmanõn 
fiyatõ 250 
TL�den  
başlayõp, bin 
liraya kadar 
çõkõyor. 
Ramazan 
sofralarõ için 
hazõrlõk sürerken, 
Ramazan kolileri de 
vatandaşlar arasõnda 
talep görüyor. 
Marketler ve  
e-ticaret 
platformlarõ 
çeşitli 
kampanyalarla 
bu paketleri 
satõşa 
sunarken, 
fiyatlar paket 
içeriklerine göre 
farklõlõk 
gösteriyor. 
Tüketici 
alõşkanlõklarõnõn 
değişmesiyle  
dijital  

kartlara özellikle Ramazan ayõnda talep 
3 katõna çõktõ.  

İHTİYACIMIZ KADAR 
ALALIM   

Tüketiciler Birliği Genel Başkanõ 
Mahmut Şahin, alõşveriş yaparken 
dikkatli olunmasõ gerektiğini belirterek, 
fõrsatçõlarõn Ramazan ayõnda da iş 
başõnda olduğunu söyledi. Fõrsatçõ 

satõcõlarõn elde kalmõş, tarihi 
geçmiş ürünlerin üzerine yeni 

etiket basarak ve tarihi 
güncelleyerek sattõklarõnõ 

belirten Şahin, �Bu 
fõrsatçõlara dikkat etmek 
lazõm. Son kullanma 
tarihi orijinal paketin 
üzerinde mi? Yoksa 
sonradan mõ 
yapõştõrõlmõş? Ekstra 
yapõştõrõlmõşsa ondan 

kaçõnmak lazõm. Buna 
dikkat edelim. 

Ramazan�da maalesef 
israf artõyor. İhtiyacõmõz ve 

yiyebileceğimiz kadar ürün 
alalõm� uyarõsõnda bulundu. 

KOLİ ETİKETİNE 
DİKKAT  

Şahin, Ramazan 
kolisi ve kartlarla ilgili 
olarak da şunlarõ 
söyledi: �Ramazan 
kolisine temelden 
karşõyõm. Birincisi, koli 

alacak olanlar önce 
fiyata göre tercih 

yapõyor, içine bakmõyor. 
Evimize ne alõrsak ihtiyaç 

sahibine de onu almamõz 
lazõm. Ramazan, ancak o 

zaman anlam kazanõr. Bu 
açõdan Ramazan 
kolilerini uygun 
bulmuyorum. İkinci 
olarak, bu kolilerin 
kanunen satõşõ yasak. 
Etiket yönetmeliğine 
göre; kolinin üzerinde 
içindekilerin ne olduğu 

yazmalõ. Son kullanma 
tarihi yer almalõ. Kolinin 

içinde 20 veya 30 parça 
ürün var. Maalesef  

hiçbirini göremiyoruz. Bu 
kanunlara aykõrõ. Bu şekilde 

satõlmamasõ lazõm. 
Üzerinde mutlaka 

içindekiler kõsmõnõn ve 
son kullanma tarihinin 
olmasõ lazõm. Bu 
olmadõğõ için yasak. 
Diyelim ki; bana koli 
içinde son kullanma 
tarihi geçmiş bozuk  
bir gõda geldi. Elimde 

fiş de yok, ben bunu 
nasõl ispatlayacağõm?  

Her açõdan sakõncalõ.  
Onun yerine insanlara kart 

vermek ve ihtiyacõnõ almasõnõ 
sağlamak çok daha uygun olur 

diye düşünüyorum.� 

Ramazanda 
kart talebi  
3 katõna çõkõyor

MetropolCard CEO�su Uğur Yõldõrõm, 
Ramazan destek paketlerinin her 
çalõşanõn ihtiyacõna tam olarak 
uymayabileceğini belirterek, bu yüzden 
şirketlerin seçim özgürlüğü tanõyan 
çözümleri tercih ettiğini söyledi. Koli 
bazlõ yardõmlarõn lojistik zorluklar ve 
taşõma süreçleri nedeniyle artõk eskisi 
kadar pratik olmadõğõnõ ifade eden 
Yõldõrõm, şirketlerin yardõmlarõ dijital 
çözümlerle daha hõzlõ ve kolay 
ulaştõrabildiğini dile getirdi. Ramazan 
ayõ yaklaştõkça market harcamalarõnda 
ve gõda alõşverişlerinde belirgin bir artõş 
yaşandõğõnõ vurgulayan Yõldõrõm, 
�Şirketler de bu dönemde çalõşanlarõna 
yönelik ayni yardõmlarõnõ artõrarak 
destek oluyor. Paylaşõm ve dayanõşma 
ruhuna uygun olarak, çoğu kurum 
Ramazan yardõmlarõnõ gõda desteği 
şeklinde sunmayõ tercih ediyor. Son 
yõllarda Ramazan döneminde bu 
taleplerin ortalama 3 katõna çõktõğõnõ 
gözlemliyoruz. Ayrõca, gõda 
fiyatlarõndaki artõş da şirketleri 2025 yõlõ 
için yardõm miktarlarõnõ artõrma 
yönünde etkiliyor� dedi.  

KART YÜKLEME TUTARLARI  

Ramazan ayõnda müşterilerin ihtiyaç 
ve beklentilerine göre yükleme 
tutarlarõnõn değişkenlik gösterebildiğini 
anlatan Yõldõrõm, şöyle konuştu: �Bu 
tutarõn dengeli belirlenmesi, çalõşanlara 
en iyi şekilde destek sağlamak 
açõsõndan büyük önem taşõyor. Artan 
gõda fiyatlarõ gibi etkenler nedeniyle  
bu yõl da ortalama yükleme tutarlarõnda 
değişiklik olmasõ bekleniyor.  
Avantajlõ alõşveriş kodlarõ ve kartlar 
sayesinde Ramazan dönemi 
yardõmlarõnõzõ hõzlõ ve pratik bir  
şekilde gerçekleştirebilirsiniz.�
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8�lik taş plaklar, 
kompakt kasetler 
ve her bir sazõn 
inceliğini kulaklara 

ulaştõran analog sistemle 
kayõt altõna alõnan müzik 
eserleri� Son 20 yõldõr 
dijital ortama taşõnan müzik dinleme 
kültürü, yeniden eski mecrasõna 
dönme eğiliminde. İkinci el  
kaset satõşlarõnda 
hareketlenme 
görülürken, plak 
zamanõnda albüm 
yayõnlamamõş 
sanatçõlarõn da yeni 
plaklarõ basõlõyor. 
Sektörden alõnan 
bilgilere göre, 
Türkiye�de yeni bir plak 
fabrikasõ kurulmasõ ve 
kaset üretimin 
yeniden başlamasõ da 
gündemde.  

YENİ 
SANATÇILAR  
Sektörün 

duayenlerine göre 
dijital mecralar, 
müziğin ruhunu 
yeterince yansõtmõyor. 

Bu da eskiye olan meyli arttõrõyor. 
Özellikle plaklarõ basõlmõş 
sanatçõlarõn eserlerine ilgi artarken, 
son dönemlerde eser vermeye 
başlayan sanatçõlarõn da plaklarõ 
basõlõyor. Zeki Müren, Kamuran 
Akkor, Ferdi Tayfur, Müslüm Gürses 
gibi sanatçõlarõn plaklarõ çok satanlar 

arasõnda yer alõrken, son dönem Türk 
pop müziği sanatçõlarõnõn dahi 
plaklarõ mevcut.  

BİR FABRİKA DAHA  
Türkiye�de plak üretimi tek bir 

fabrikada yapõlõyor. Yeterli üretimin 
olmamasõ nedeniyle yerli ve yabancõ 
plak üretimi genellikle Fransa ve Çek 
Cumhuriyeti�nde gerçekleşiyor. 

Ancak müzik sektörü 
temsilcileri, artan talep 
yoğunluğuna bağlõ 
olarak İstanbul�da yakõn 
zamanda bir plak 
fabrikasõ daha 
kurulacağõnõ ifade 
ediyor. Ayrõca bu sefer 
plaklar siyah yerine 
farklõ renklerde alõcõlarla 
buluşturulacak.  

EVLERDEN 
TOPLANIYOR 
Plak piyasasõnda hareketlilik 

yaşanõrken kaset alõmlarõ ikinci  
el piyasasõnda gerçekleşiyor. İkinci  
el kasetler evlerden toplanarak 
alõcõlara ulaştõrõlõyor. Kasetlerin 
fiyatlarõ sanatçõsõna göre  
değişmekle birlikte ortalama  
300-400 lirayõ buluyor. 
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Hüseyin Rahmi 
Gürpõnar, ölümsüz 
eserinde; Halley 
kuyruklu yõldõzõnõn 
dünyaya çarpacağõ 
haberlerinin 
yayõlmasõnõn ardõndan, 
İstanbul�un 
mahallelerinde yaşanan 
batõl inanõşlarõ, bilime ve 
gerçeğe olan kayõtsõzlõğõ 
mizahi dil de kullanarak 
iki karakterin üzerinden 
anlatõyor. 

Bunlarõn dõşõnda, 
kadõnõn toplumdaki yeri konusuna da tarafsõz 
bir şekilde yaklaşõyor; ahlâk anlayõşõnõn, 
geleneklerin, kurallarõn kadõnlarõn karşõsõnda 
olmamasõ gerektiğini; aşkõn, evliliğin, kadõn-
erkek ilişkisinin insani bir eylem olduğu 
hususunda dönemin okurunu aydõnlatmaya 
çalõşõyor. 

Eser, döneminin toplumsal yapõsõna ayna 
tutmasõ bakõmõndan önemli. Yüzyõllarõn 
getirdiği değişim yadsõnamazsa da 
toplumdaki farklõlaşma, bilinçlenme ve  
daha da ileriye gitme açõsõndan kõlavuz 
eserlerden biridir. 

Hüseyin Rahmi Gürpõnar 
Emek Yayõnevi                                      

Yusuf Has Hacip 
tarafõndan 11. asõrda 
yazõlan Kutadgu 
Bilig�de, sayõlõ 
kahramanlardan 
hukuk, adalet ve 
siyaset üzerinde 
bahsediliyor. 
Karahanlõlar 
zamanõnda yazõlan ve 
binlerce beyitten 
oluşan eser, 
Karahanlõlar 
hükümdarõ Buğra Han�a sunuldu.  

Kutadgu Bilig ve yazarõ Yusuf Has 
Hacib�in anlatõldõğõ eserin editörlüğünü Prof. 
Dr. Mehmet Gönenç yaptõ. Sahasõnda uzman 
10 akademisyen tarafõndan hazõrlanan yayõn; 
�Mutluluk� ile �Devlet Yönetimi� arasõnda bir 
bağlantõ kurmasõ sebebiyle de değerini her 
dönem muhafaza ederek, bugüne ve yarõna 
õşõk tutuyor. 

İstanbul Ticaret Odasõ Yayõnlarõ, 2019

Kuyruklu yõldõz 
altõnda bir izdivaç 

www.kitapistanbul.org.tr

Kutadgu Bilig ve 
Türk-İslam kimliği 

Düşüncenin  
abur cuburu

Abur cubur 
beslenme ile abur 
cubur düşünce 
arasõnda kuvvetli bir 
korelasyon var mõ 
dersiniz? Yoksa sadece 
isim benzerliği mi? 
Aslõnda bu sadece bir 
benzetme değil, yüksek 
korelasyonun ta 
kendisi. Fikrin, zihnin 
gelişimi açõsõndan da 
felaket bir durum. 

İşin beslenme kõsmõnõn vücudumuzun 
işleyişine nasõl zararlar verdiğini cümle 
alem biliyor, gündelik hayatta da 
yapabildiğimiz kadarõyla bununla 
mücadeleyi sürdürüyoruz. Ama ya 
düşüncenin abur cubur hale gelmesi? 
Bunu nereye sõğdõralõm, neyle izah edelim? 

Masum bir ara beslenme olan 
atõştõrmalõğõn yerini önemli ölçüde abur 
cubura bõraktõğõnõ gündelik hayatõmõzõn 
rutininden biliyoruz. Nasõl ki abur cubur 
beslenme fabrikasyon ürünlerinin artõşõna 
muvazi olarak büyüdüyse abur düşünce 
de zihnimizi besleyen aynõ türden, fikir 
bile denmeyen kõrõntõlarla beslenir hale 
geldi. Beslenmede atõştõrmalõğa itirazõmõz 
yoksa malumatfuruşluğa da itirazõmõz 
yoktur. Geldiğimiz nokta maalesef her 
ikisini de aratõr oldu. Malumatfuruşluğun 
bile itibarõ olduğunu, bir gayret neticesi 
elde edildiğini anladõk. Hakikaten bu 
durum yeni jenerasyon için nasõl bir 
tehlike arz ediyor?  

HHH 

Düşüncenin abur cuburu, yetersiz veya 
zararlõ bilgilerle zihnimizi beslememiz 
anlamõna gelir. Özellikle sosyal medya 
platformlarõnda sürekli kaydõrõlan içerikler, 
haberler, yanõltõcõ bilgilerin yoğunluğu 
zihnimizi gereksiz ve dengesiz bir bilgi 
akõşõyla dolduruyor. Bilimsel dayanağõ 
olmayan, sõğ veya yanlõ bilgilerin tüketimi, 
tõpkõ vücudun düzensiz beslenmeyle 
zehirlendiği gibi zihnin de zehirlenmesine 
neden oluyor. Adeta sosyal medya 
penceresini açtõğõnõz anda bataklõğa 
üşüşen sinekler gibi beynimize hücum 
ediyorlar.  

Bu durumun en çarpõcõ görünümü; 
odaklanma yeteneğimizin azalmasõ ve 
eleştirel düşünme becerimizin 
zayõflamasõdõr. Yüzeysel bilgiyle yetinmek, 
gerçekleri sorgulama alõşkanlõğõnõ 
kaybetmemize ve dõş etkilere açõk hale 
gelmemize neden oluyor. Nasõl ki düzenli 
ve besleyici bir diyet bedensel sağlõğõmõz 
için gerekli, zihnimizi de beslerken seçici 
olmak aynõ derecede önem taşõr. 

Bilgi kaynağõnõ seçerken nitelikli 
olanlarõndan tercih etmek, bilinçli medya 
tüketicisi olmak, düşünmeye zaman 
ayõrmak ve bilgiye maruz kalmanõn 
ötesinde, onu sindirmek ve eleştirel bir 
gözle düşünmek, zihinsel sağlõğõmõzõ 
düşünce abur cuburundan korumanõn en 
etkili yollarõndandõr. Zihnimizi neyle 
beslediğimiz, dünyayõ algõlama ve 
anlamlandõrma biçimimizi doğrudan 
etkiler. Bu nedenle, kaliteli kaynaklardan 
beslenmek, sağlõklõ bir zihinsel gelişim için 
hayati bir gerekliliktir. Bu doğrultuda, bilgi 
tüketiminde de seçici olmak gerekiyor. 
Güvenilir kaynaklarõ tercih etmek, eleştirel 
düşünmek ve farklõ perspektifleri 
değerlendirmek, zihni sağlõklõ tutmak için 
son derece önemli. 

HHH 

Abur cubur gõdalar lezzetli olabilir ama 
uzun vadede sağlõğa zarar 
verirse, kulaktan dolma, doğruluğu 
şüpheli, yüzeysel veya manipülatif 
bilgiler de zihinsel sağlõğa zarar verebilir. 
Özellikle sosyal medyada hõzla yayõlan, 
derinlemesine düşünülmeden kabul edilen 
bilgileri bu kapsamda değerlendirebiliriz. 

Oxford sözlüğünün 2024�ün en popüler 
kelimesini beyin çürümesi (brain rot) 
olarak açõklamõş olmasõ ve �önemsiz veya 
zorlayõcõ olmadõğõ düşünülen bilginin aşõrõ 
tüketimi sonucunda, bir kişinin zihinsel ya 
da entelektüel durumunun bozulmasõ� 
şeklinde tanõmlamasõ geldiğimiz noktanõn 
vahametini gösteriyor. Düşük kaliteli, 
birbirinden kopuk ve atõştõrmalõk cinsten 
bilgileri çok tüketince zihin bulantõsõ 
yapõyor, bir anlamda sürekli abur cubur 
yiyen kişinin midesinin bozulmasõ gibi bir 
hâl oluyor. 

Hâkim kültür akli melekeleri sağlõklõ bir 
şekilde çalõşan bir toplum istemiyor. Bu 
vizyonla içerik üretenler berrak bir zihin 
ise asla istemiyor. Ne kadar bulanõk olursa 
o kadar iyi modunda. Bu yüzden her gün 
gereksiz bilgiler güncelleniyor. Dertleri 
düşünce dünyamõzõ felç etmek. Bu türden 
tehlikelere karşõ tedbir geliştirmek 
durumundayõz. Nasõl ki sağlõklõ beslenme 
için abur cuburla mücadele ediyorsak fikri 
ve zihni gelişmemiz için de bu türden 
içerik üretimlerinden kaçõnmakla 
mükellefiz. Tabii ki alternatif içerikler 
üreterek, okumayõ ve dinlemeyi ihmal 
etmeyerek. 

Prof. Dr.  
Ahmet Emre 

BİLGİLİ

Nostaljik müzik dinleme  
cihazlarõ yeniden raflarda  
Son yõllarda dijital dünyaya kayan müzik dinleme 

kültürü, müziği �sabõrla� dinlemek isteyenler için yeniden 
nostaljik mecralarda hayat buluyor. Özellikle plak dinleme 
alõşkanlõğõ yeniden canlanõrken, o dönemde henüz eserleri 
yayõnlanmamõş sanatçõlarõn da plaklarõ basõlõyor.  

Sümeyra 
Yarõş TOPAL

Türkiye�nin her yerinden talep
Kerim Nişancõ-Radyo 

Kasetçalar Pikap Ses Sistemleri 
Tamir Ustasõ: Analog sistemlerde 
müziğin kalitesini iliklerinize kadar 
hissediyordunuz. Her bir sazõn, 
kemanõn sesini ayrõ ayrõ idrak 
etmeniz ve sanki o eser yanõnõzda 
icra ediliyormuş gibi hissetmeniz 

mümkündü. Dijital kayõt ve 
dinleme ile bu idrak maalesef 
mümkün olmadõ. Fakat şimdilerde 
yeniden bu eski tadõ yakalamak 
isteyenleri gözlemliyoruz.  
Bana Türkiye�nin her yerinden 
orijinal makinalarõn tamiri için 
talep geliyor. 1940-50�lerde 

üretilmiş nostaljik diye tabir edilen 
radyolarõ tamir edebilmek için 
dükkana özel bir torna makinasõ 
aldõm. Olmayan parçalarõ imal 
ederek gelenleri geri çevirmemek 
için� Talep elbette çok yoğun, 
ancak yetişebildiğim kadarõnõ 
yapõyorum.  

Sabõrla gelen 
mutluluk  

Psikologlar da hemen 
ulaşõlabilen keyiflerin, kişide bir 
süre sonra tatminsizliğe zemin 
hazõrladõğõnõ ifade ediyor. 
Klasik dinleme enstrümanla-
rõnõn, anda kalma vesilesi 
olduğunu belirten Uzman 
Klinik Psikolog Sümeyye 
Geçimli, şunlarõ söyledi: 
�Zahmetsiz ve kolay ulaşõm, 
bireyin arzu ettiği şeye yeteri 
kadar çaba sarf etmeden 
ulaşmasõna sebebiyet veriyor. 
Bu da ulaşõlan şeyin anlamõnõ 
kaybetmesine yol açõyor. 
Eskiden beğendiğimiz bir 
şarkõnõn çalõnmasõnõ arzu 
ettiğimizde can kulağõyla radyo 
kanalõnõ dinlerdik. Ya da bir 
kaseti, plağõ şimdiki gibi bir tõk 
hareketi ile değiştiremeyip, 
anda kalarak dinlerdik. Her 
istediğimizde sevdiğimiz 
şarkõyõ duyamadõğõmõz için 
şarkõnõn radyoda çaldõğõ anõn 
tadõna varõrdõk. Bu, kişiye 
doyurucu bir haz verirdi. 
Günümüzde ise bize haz veren 
nesnelere ya da duygulara 
zahmetsiz ve hõzla 
ulaşabiliyoruz. Bu da kişinin 
anõn tadõnõ çõkarma  
konusunda körelmesine, 
duygularõnõ ertelemesine  
ya da duygusal ihtiyaçlarõnõ 
görmezden gelmesine 
sebebiyet verebiliyor.� 

Nostalji sevenler  
Birol Aldam-İstanbul Video 

Plak Kaset CD İletişim Esnaf 
Odasõ Başkanõ: Müzik 
piyasasõnda eski mecralara olan 
meyli biz de gözlemliyoruz. Bu 
durum plak piyasasõnda daha 
canlõ olarak izlenebiliyor. Yeni 

plaklar basõlõyor. Kaset de 
meraklõlarõ tarafõndan alõnõyor. 
Nostalji sevenler bu dükkanlarõ 
sõklõkla ziyaret ederken 
İstanbul�da sadece kaset ve plak 
satan bir elin parmağõnõ 
geçmeyecek kadar esnaf 

olduğunu söyleyebiliriz. Toplam 
100 -150 kadar esnaf da 
bağlantõlõ işler vesilesiyle bu 
piyasada yer alõyor. Bu iş hiçbir 
zaman bitmez. Evet, kabuk 
değiştirir, ancak meraklõlarõ her 
zaman olacaktõr.  

Analoğun keyfi  
Cumhur Baştürk-Dönence 

Film ve Müzik Dağõtõm Şirketi 
Başkanõ: Sektörde ciddi bir 
hareketlilik söz konusu. Kasetler 
ikinci el pazarõnda alõcõ buluyor. 
Ancak plaklar sürekli yeniden 
üretiliyor. Hiç aklõnõza 
gelmeyecek sanatçõlarõn bile 

plaklarõ mevcut. Plak zamanõnda 
albümü olmayan sanatçõlarõn da 
plaklarõ basõlõyor. Örneğin 
Tarkan�õn 7 ayrõ plağõ var ve çok 
satõyor. Ancak tercih her zaman 
analog dönemde kayõt almõş 
sanatçõlarõn plaklarõndan yana 
oluyor. O cõzõrtõlõ organik sesin 

keyfi bir başka oluyor. Türkiye�de 
bir tane plak fabrikasõ var. Ancak 
yakõn zamanda ikinci bir plak 
fabrikasõ daha açõlacak ve bu 
sefer renkli plaklar üretilecek. 
Ayrõca kaset basõmlarõnõn da 
yeniden başlayacağõ sektörde 
konuşuluyor. 




